
فرمانده کل سپاه با بیان اینکه شما امروز نیازی به برجام نمی بینید چون حیات 
خود را بدون آن حفظ کرده اید، گفت: تکیه گاه ما آمریکا نیست و کلید رزق 
و روزی ما هم دست او نیست. سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه در 
همایش مدیران بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس که صبح دیروز 
)سه شــنبه( در باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس برگزار شد با تسلیت 
ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها، طی سخنانی اظهار داشت: 
ســرمایه های معنوی بزرگ ترین دارایی یک ملت است. وی ادامه داد: سرمایه 

اصلی که می تواند نامحدود باشد و ...

رئیــس کل اســبق بانــک مرکزی 
بــا تاکید بر اینکه بایــدن که بیاید 
اتفــاق خاصــی نمی افتــد و حتی 
ممکن اســت از یک نظــر بدتر هم 
باشــد، گفــت: ترامــپ هم پیمانان 
خود را دلســرد کرد ولی بایدن در 
اجماع ســازی موفق تر است و می 

تواند هم پیمانان...

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه اورانیوم 
فلزی کاربردهــای صلح آمیــز دارد، گفت: این 
موضوع منافاتی با معاهده عدم اشاعه و تعهدات 
پادمانی کشــورها ندارد. به گــزارش خبرگزاری 
مهر، ســعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت امور 
خارجه کشــورمان با اشــاره به بیانیه اخیر سه 
کشور اروپایی، گفت: البته بیانیه منتشره، بیانیه 
مشترک ســخنگویان وزارت خارجه های این سه 
کشــور بوده و نه بیانیه مشــترک وزرای خارجه 
اما در هر صورت همانگونه که از ســوی سازمان 

انرژی اتمی نیز اعلام شد، بهره برداری از کارخانه 
تولیــد اورانیوم فلزی اصفهــان مندرج در قانون 
مجلس شورای اسلامی و تولید سوخت پیشرفته 
)سیلیساید( برای اســتفاده در راکتور تحقیقاتی 
تهران، دو موضوع کاملًا متفاوت از هم هســتند. 
خطیــب زاده گفــت: آنچه که آژانــس مبادرت 
بــه گزارش دهی در مورد آن کرده اســت، ناظر 
بــر آغاز فعالیت تحقیق و توســعه برای طراحی 
ســوخت پیشــرفته تری برای رآکتور تحقیقاتی 
تهران تحت عنوان ســوخت سیلیساید است که 

ایران دو سال پیش برنامه آن را به اطلاع آژانس 
رسانیده و اخیراً نیز اطلاعات طراحی مربوطه را 
ارائه کرده اســت. وی با اشاره به اینکه در فرآیند 
تولید ســوخت سیلیســاید، اورانیوم فلزی یک 
محصول میانی اســت، تصریح کرد: پرسشــنامه 
اطلاعات طراحی کارخانه اورانیوم فلزی اصفهان 
هنــوز به آژانس ارائه نشــده و این اقدام، پس از 
انجام تمهیدات لازم و در مهلت تعیین شــده در 
قانون انجام خواهد شد. ســخنگوی وزارت امور 
خارجــه همچنین با انتقاد از جوســازی های بی 

اســاس در این خصوص، افــزود: اورانیوم فلزی 
کاربردهای صلح آمیز نیز دارد و هم اکنون برخی 
کشورها از سوخت مبتنی بر اورانیوم فلزی برای 
رآکتورهای خود استفاده می کنند و این موضوع، 
منافاتی نیز بــا معاهده عدم اشــاعه و تعهدات 
پادمانی کشــورها ندارد. ضمن آنکه این فناوری 
برای ایران کــه باید نیازهای بیمــاران خود به 
رادیوداروهــا را با بهترین کیفیت تهیه کند، یک 
 الزام اســت و کاملًا از جنبه های بشردوســتانه و 

صلح آمیز برخوردار است.

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با بیــان اینکه میزان کمی از 
سیاست های کلی نظام در سال های گذشته محقق شده است،  گفت: 
این مســأله به مجمع برمی گردد و یک مقداری هم باید در مجلس 
برنامه ریزی صورت گیرد. به گزارش خبرنگار تشکل های دانشگاهی 
خبرگزاری فارس، به همت سازمان بسیج دانشجویی نهمین نشست 
» نظام مســائل کشور مبتنی بر سیاســتهای کلی نظام« با حضور 
مرتضی نبوی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام برگزار شد.نبوی 
در این نشســت با اشاره به مشکل تبدیل سیاست های کلی نظام به 
قانون، گفت: جایی که سیاست ها به نظام برنامه ریزی کشور وصل می 
شود، مجلس است یعنی قاعدتاً اگر ما موفق می شویم سیاست های 

کلی را تبدیل به قانون کنیم دیگر در چرخ کشــور به جریان در می 
آید دولت هم باید مجری مصوبات مجلس باشد. وی افزود: زمانی که 
مجمع تشخیص مصلحت نظام تشکیل شد بحث سیاست های کلی 
مطرح نبود و در زمان اصلاح قانون اساسی، تشکیل مجمع به قانون 
اضافه شد و برای آن برخی وظایف تعاریف شد، مثل دادن مشورت 
به رهبری برای تدوین سیاست های کلی نظام و ما یکسری اولویت 
ها را  براســاس مشکلات آن روز کشور مشخص کردیم.نبوی اظهار 
داشت: ما با یک حجم زیادی از سیاست های کلی روبرو هستیم که 
موجب شــده در عمل اجرای آن سخت شــود، برای همین ما یک 
کار پژوهشــی کردیم درباره اینکه اصلا سیاست کلی چیست و آنجا 

به این نتیجه رســیدیم که اصولا سیاست کلی باید در پاسخ به سه 
موضوع اصلی باشد، اول اینکه یک مسئله ملی ایجاد می شود، دوم 
بحران موردی و ســوم کشف فرصت های داخلی، خارجی و منطقه 
ای و اســتفاده از این فرصت ها. پس به نظر ما سیاســت های کلی 
باید در این چارچوب باشــند.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
اشاره به برخی سیاست های کلی که به صورت سلیقه ای اجرا شده، 
گفت: در کنار این مســئله برخی سیاست ها هم هستند که تبدیل 
به قانون شده ولی اجرا نشده است. ما باید از فضای مجازی استفاده 
کنیم که مســئولان را بتواند موظف کنند در راســتای اجرای این 

سیاست ها عمل کنند.

وزارت امور خارجه اختیارات هماهنگی روابط اقتصادی خارجی را ندارد

 دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری

تولید اورانیوم فلزی کاربردهای صلح آمیز و دارویی دارد

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام : میزان کمی از سیاست های کلی نظام محقق شده

دلالان و حقوقی های بورس، 
خون مردم را در شیشه کردند

ذخایر مواد اولیه تولید دارو به 
کمترین میزان رسید

تداوم روند فعلی مصرف گاز ما را 
وارد کننده آن خواهد کرد

پنج عامل تاثیرگذار در ریزش 
اخیر شاخص بورس

کاهش ۸۴ درصدی تردد 
مسافرت های خارجی

ساخت مدارس بزرگ مقیاس 
در دستورکار
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نیازی به برجام نداریم

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی 
اقتصادی ما فلج است

روزنامه اقتصادی ـ سیاسی ـ اجتماعی 

آقای رئیس جمهور  به داد بورس برسید!
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وزیر امور خارجه گفت: ما معتقدیم که باید وزارت 
خارجه اختیاراتی داشــته باشــد تــا بتواند روابط 
اقتصادی خارجی را هماهنگ کند که ما این اختیار 
را الان نداریم.به گزارش خبرنگار مهر، محمدجواد 
ظریف در جلسه علنی امروز مجلس شورای اسلامی 
و در پاسخ به ســوال فرهاد بشیری نماینده مردم 
پاکدشت مبنی بر اینکه چرا دیپلماسی اقتصادی در 
وزارت خارجه جدی گرفته نمی شود؟، گفت: بحث 
دیپلماسی اقتصادی نیازمند همکاری همه ارکان 
کشــور، دولت و مجلس اســت و بنده امروز برای 
توضیح به مجلس نیامده ام، بلکه برای درخواست 
کمک به مجلس آمده ام.وی بیان کرد: بر اســاس 
پیشــنهاد مجلس و همفکری که ما و کمیسیون 
اقتصادی مجلس در دوره قبل داشتیم، قرار شد که 
معاونت اقتصادی وزارت خارجه مجددا احیا شود و 
ما کل ساختار وزارت خارجه را بهم ریختیم و از یک 
ساختار منطقه ای آن را تبدیل به ساختار موضوعی 
کردیم تا پیگیری موضوعــات اقتصادی در وزارت 
خارجه همسطح موضوعات سیاسی شود.وزیر امور 
خارجه تصریح کرد: یکی از با سابقه ترین سفرای ما 

که هم در آفریقا، هم در آسیا و هم در اروپا و روسیه 
سفیر بود، معاون اقتصادی وزارت خارجه شد و لذا 
ما این اقدام ساختاری را انجام دادیم و یک آموزش 
اقتصادی هم گذاشتیم و تلاش کردیم که در ۷-۸ 
سال گذشته جهت گیری وزارت خارجه را که قبلا 
سیاســی و امنیتی بود به گونه ای تغییر دهیم که 
مســائل اقتصادی هم مورد توجه قرار گیرد.ظریف 
بیان کرد: مشکل اساسی ما در این زمینه آن است 
که نقش وزارت خارجه در روابط اقتصادی خارجی 
فقط نقش تسهیل گری است و حتی می توان گفت 
که تسهیل گری هم نیســت و نقش اصلی ما آن 
است که دستگاه های مختلف، سیاست های بین 
المللی خــود را دنبال کنند و هر گاه به مشــکل 
برخوردنــد، وزارت خارجه آن را حل می کند و ما 
فقط مسئول حل مشکل هستیم.وی تأکید کرد: ما 
معتقدیم که باید وزارت خارجه اختیاراتی داشــته 
باشد تا بتواند روابط اقتصادی خارجی را هماهنگ 
کند که ما این اختیار را الان نداریم.ظریف گفت: اگر 
این مشکل حل شود، قطعا سفرای ما می توانند با 
اقتدار کار خود را دنبال کنند. ما پیشنهاد متعددی 

برای تهاتر داریم و هر دستگاهی براساس نیازهای 
خود می توانــد این موضوع را پیگیــری کند اما 
مسئول سیاست خارجی نمی تواند از این امکانی که 
ما داریم استفاده کند.وی یادآور شد: ما در حد توان 
و تا جایی که قانون به ما اجازه داده است، یک بانک 
اطلاعاتی برای خارجی ها از طریق امکانات داخلی 
درست کردیم و یک بانک اطلاعاتی هم برای فعالان 
اقتصادی داخلی از امکانات خارج از کشور، مزایده 
ها و مناقصه ها ایجــاد کردیم.وزیر امور خارجه با 
بیان اینکه ما تهاتر را به عنوان یک راهکار مهم برای 
افزایش تولید، شکست تحریم و دور زدن تحریم ها 
دنبــال می کنیم، گفت: معاونــت اقتصادی وزارت 
خارجه در دوران کرونا تلاش زیادی برای بازکردن 
راه های ارتباطی کشــور با همسایگان انجام داده و 
راه ما با همه همســایگان باز است و فقط راهِ جاده 
ای و کامیونی ما با یکی از همسایگان بسته است.

ظریف تأکید کرد: افزایش تعاملات با همسایگان و 
اســتفاده از ظرفیت آنان در دستور کار وزارت امور 
خارجه است اما ما معتقدیم تا زمانی که مشکلات 
ســاختاری حل نشود، این مشکلات پابرجا خواهد 

ماند.وی با اشاره به اینکه وزارت خارجه ساختاری 
داشــت که از ســال ۱۳۶۶ و ۱۳۶۷ به ساختاری 
منطقه ای تبدیل شد، گفت: در ساختار منطقه ای 
بحث معاونت اقتصادی که در کنار معاونت سیاسی 
قرار داشت، کنار گذاشته و سه معاونت منطقه ای 
ایجاد شد که فلسفه درســتی دارد و آقای ولایتی 
براساس فهمی درســت این اقدام را انجام داد.وزیر 
امور خارجه با بیان اینکه به دلیل حجم فشارهای 
سیاســی و امنیتی بر روی وزارت خارجه، طبیعتاً 
معاونت های سیاســی به مسائل این حوزه گرایش 
پیدا کردند، تصریح کرد: برای وزارت خارجه موضوع 
اقتصادی به اولویت دوم تبدیل شــد، اما در دوران 
آقای خرازی، معاونت اقتصادی ایجاد و معاونت های 
منطقه ای نیز حفظ شــد.ظریف با اشاره به اینکه 
تاکنون اقدامــات وزارت خارجه در حوزه اقتصادی 
ناموفق نبوده، اما به موفقیت مورد نظر نیز دســت 
نیافته ایم، اظهار داشت: رئیس مجلس پیشنهاد داد 
که وزارت خارجه مسئول کل روابط خارجی کشور 
باشد، این پیشنهاد مزایا و مشکلاتی دارد، اما نشان 

می دهد رئیس مجلس به مشکلات واقف است.

براساس دستور آموزش و پرورش برخی مدارس در 
نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.

در هفته ای که گذشت، دستورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پــرورش در رابطه با بازگشــایی مجدد 

مــدارس در مناطــق زرد و آبی بــا رعایت کامل 
پروتکل های بهداشــتی منتشر شد که واکنش های 
مختلفی را از ســوی معلمان، والدین و کارشناسان 
آموزشی برانگیخت. این دستورالعمل شامل دانش 

آموزان پایه هــای اول و دوم ابتدایــی در مناطق 
دارای وضعیت زرد و آبــی، دانش آموزان مدارس 
ابتدایی و متوســطه دارای جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفــر در وضعیت آبی وهنرجویان هنرســتان های 

فنی وحرفــه ای و کاردانش در وضعیت زرد و آبی 
می شود. انتشار همین خبر، واکنش های زیادی را 
به ویژه از ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. 

برخی گفتند که آزموده را آزمودن خطاست...

سردار جلالی: دشمن به ما زحمت داد 
ولی به اهدافش نرسید

رییس ســازمان پدافند غیرعامل گفت: شاید کمی زود باشد که طرف 
بازنده و برنده را تعریف کنیم اما شواهد و قرائن نشان می دهد که دشمن 
نتوانســته به اهدافش علیه ما برسد، البته به ما زحمت داده ولی پیروز 
نشده است.به گزارش ایسنا، سردار غلامرضا جلالی در همایش سراسری 
مدیران بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس با اشاره به اینکه 
در انتهای یک دوره پر تلاطم رویاروئی با دشــمن آمریکایی هســتیم، 
تاکید کرد: راهبرد اصلی امریکا در این ایام ســخت »فشار همه جانبه و 
حداکثری« مادون جنگ نظامی بود.وی با اشاره به اینکه دشمن در این 
راهبرد، مولفه های جنگ اقتصادی، جنگ امنیتی و تروریستی، جنگ 
ســایبری زیرســاختی، جنگ و مانور نظامی، جنگ رسانه ای و جنگ 
شبکه های اجتماعی را علیه جمهوری اسلامی ایران به کار برده است، 
تاکید کرد: در این عرصه دشمن از تمام توان خود استفاده کرده و تقریبا 
غیر از حربه جنگ نظامی مســتقیم و گسترده، هیچ گزینه ای نمانده 
است که مورد استفاده قرار نگیرد.رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور 
با اشــاره به اینکه اکنون و در روزهای پایانی کارزار فشار حداکثری می 
توان تحلیل کاملی از موفقیت دشــمن در دستیابی به اهدافش داشت، 
ادامه داد: اهداف دشــمن در این مرحله براندازی بعنوان هدف نهایی، 
تسلیم ایران بدون قید و شرط و مذاکره برای تسلیم با پیش شرط های 
۱۲ گانه بوده است که هر سه هدف ترامپ علیه ایران با شکست مواجه 
شده اســت. جلالی در تشریح اقدامات دشمن در راستای راهبرد فشار 
حداکثــری گفت: داغ کردن فضای تهدیدات نظامی بین ایران و امریکا 
از جمله تهدید نظامی، جابجایی تجهیزات نظامی همچون بمب افکن 
B52، هواپیماهــای اف ۳۵ و ناوها، حضور اطلاعاتــی پر رنگ تر در 
منطقه، افزایش پروازهای تحریک آمیز از جمله این اقدامات است. وی 
همچنین به ترور شهید سلیمانی با هدف توقف اقدامات محور مقاومت 
اشــاره کرد و گفت: البته آمریکایی ها در محاســبات خود دچار اشتباه 
راهبردی شدند چون با ترور حاج قاسم سلیمانی مکتب قاسم سلیمانی 
متولد شد.جلالی به بهره گیری حداکثری از شیوع بیماری کرونا بعنوان 
مکمل فشار حداکثری و تداوم تحریم حتی بر دارو توسط آمریکایی ها در 
میانه جنگ ترکیبی اشاره کرد و گفت: این اقدامات، خبث طینت آمریکا 
و دروغ بودن تمام ادعاهای حقوق بشــری این رژیم را نشــان می دهد. 
رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور همچنین به انجام یک سری 
عملیات و تهاجم سایبری به زیرساخت های حیاتی کشور در ایام کارزار 
فشار حداکثری اشاره کرد و گفت: هدف از این حملات ایجاد اختلال در 
کارآمدی این زیرساخت ها و خدمات رسانی به مردم بود که خوشبختانه 
ناکام بوده است.جلالی در بخش دیگری از سخنان خود به برخی عوامل 
فزاینده مخاطرات و تولید آســیب پذیری های راهبردی در کشور اشاره 
کرد و گفت: پاسخ ضعیف به جنگ اقتصادی دشمن در مدیریت بازار و 
دفاع نامناســب از سفره مردم واقعیتی است که نمی توان آن را کتمان 
کــرد.وی ادامه داد: وقتی دولت اعــلام می کند با حدود ۷ میلیارد دلار 
ســرمایه بلوکه شده در کره جنوبی قیمت ارز به ۱۵ هزار تومان کاهش 
پیدا می کند این سوال پیش می آید که با چه منطقی بیش از ۱۸ میلیارد 
دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی در کشــور در شرایط جنگ اقتصادی به صورت 
نامناسب توزیع شده است و مشخص نیست این ارز در اختیار چه کسانی 
و برای چه مصارفی قرار گرفته اســت و نتیجه این توزیع نامناسب نیز 
افزایش قیمت کالاهای اساسی یارانه ای حتی با تورم بیشتر از کالاهای 

غیریارانه ای شده است.
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فرمانده کل ســپاه با بیان اینکه شما امروز نیازی به 
برجــام نمی بینید چون حیات خود را بدون آن حفظ 
کرده اید، گفت: تکیه گاه ما آمریکا نیست و کلید رزق 

و روزی ما هم دست او نیست.
به گزارش خبرنگار مهر، سرلشــکر حســین سلامی 
فرمانده کل سپاه در همایش مدیران بنیاد حفظ آثار و 
نشر ارزش های دفاع مقدس که صبح دیروز )سه شنبه( 
در باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس برگزار شد 
با تســلیت ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا سلام الله 
علیها، طی سخنانی اظهار داشت: سرمایه های معنوی 

بزرگ ترین دارایی یک ملت است.
وی ادامه داد: ســرمایه اصلی کــه می تواند نامحدود 
باشــد و قلمرو عزت و افتخار یک ملت را گســترش 
دهد جلوه های معنوی جامعه هستند مانند یک مکتب 
بزرگ که انسان ها در دامن آن بزرگ شده و متناسب 
با این ارزش ها بزرگ می شــوند. اگر یک جامعه تابع 
یک مکتب بزرگ باشــد بسیار بزرگ تر از ظاهر مادی 

هســتند. فرمانده کل ســپاه تصریح کرد: انسان های 
بزرگ و شخصیت های جامعه مانند حقیقت جاری در 
بطن جامعه حرکت کرده و متعلق به یک زمان خاص 
نیستند. این افراد منبع و منشا افتخار هستند و تمام 

شدنی نیستند که با زمان حرکت می کنند.
سرلشکر سلامی با اشاره به واقعه عاشورا گفت: کربلا و 
افتخارات آن واقعه ای است که افتخار، عزت، مقاومت، 
شرف، گذشــت و ایثار از آن تا ابد می جوشد و هرگز 
متوقف نمی شود. شــخصیت های بزرگ نیز اینگونه 
هســتند مانند امام خمینی )ره( و شــهدای ما مانند 

شهید سلیمانی که اینها قدرت اصلی ما هستند.
وی افزود: دفاع مقدس یک حادثه در تاریخ نیســت 
بلکه سازنده بخش مهمی از فرهنگ ما و الگوبخش و 
سرمایه ای تمام ناشدنی است که می جوشد و انتقال آن 

به نسل های بعدی بسیار مهم است.
فرمانده کل ســپاه تصریح کــرد: دفاع مقدس ما را با 
کرامــت، عزت و افتخار عجین می کند، البته اساســاً 

جامعه ای که برای استقلال می جنگد در یک نبرد نا 
برابر حضور دارد زیرا می خواهد آزاد و مستقل زندگی 
کند. فرمانده کل سپاه گفت: دفاع مقدس حیات طیبه 
ای برای جامعه ماست زیرا دشمنان می خواستند ملت 
ما را بشــکنند و بر او لباس ذلت بپوشانند. اگر ملتی 
تسلیم شود می میرد و فاقد اعتبار و درمانده است. دفاع 
مقدس برای همیشــه به ما عزت داد و تصور جهان را 
از ملت ایران واقعی کرد تا ملت ما با این عناصر برآمده 
از دفاع مقدس شناخته شود. سرلشکر سلامی گفت: 
در دفاع مقدس ما مقاومت را مشــق کردیم زیرا برای 
قوی بودن باید با دشمنان بزرگ کُشتی گرفت و بدون 
ایستادگی و مقاومت هیچ ملتی سربلند نمی شود. ملت 
ما آرزو داشت که ای کاش در کربلا و مسجد کوفه بود 
تا نشــان دهد که چگونه از امام خود دفاع می کند و 
دفاع مقدس آزمونی بود که ملت ایران را بلند مرتبه و 
عزیز کرد و نشان داد اسلام منبع سعادت و جهاد هم 
منبع حیات ماست. وی گفت: زمانی که ملت ما لباس 

جهاد پوشید خداوند لباس عزت و افتخار برتن ما کرد، 
فرهنگ نترسیدن از دشمن و تحقیر قدرت های غیر 
الهی در دفاع مقدس برای ما شکل گرفت. فرمانده کل 
سپاه تصریح کرد: اگر دفاع مقدس نبود ما در نبردهای 
بعدی که مقیاس های بزرگ تر و جهانی داشتند دچار 
مشکل می شدیم. دفاع مقدس مقاومت را با ذات ملت 
ما عجین کرد و ملت ما فهمید اگر پیوند خود را با ولی 
خود محکم کند هرگز شکست نمی خورد زیرا ملت ها 
در ذهن خود پیروز می شوند یا شکست می خورند.وی 
با بیان اینکه شهدا منابع قدرت ما هستند که با وجود 
آنها هرگز شکست نمی خوریم، گفت: وقتی امام و امت 
یکی می شــوند آن وقت دشمن مجبور است در همه 
آرزوهای خود منجمد شود، آنها می خواستند در جنگ 
تحمیلــی انقلاب ما را خاموش کنند اما نتوانســتند.

سرلشکر سلامی ادامه داد: بعد از دفاع مقدس دشمن 
جبهه های جنــگ را در همه عرصه هــای فرهنگی، 
اقتصادی، نظامی، اجتماعی و. .. گسترش داد اما دفاع 
مقدس ما را قوی کــرده بود و این ملت در کنار یک 
رهبر بزرگ دیگر شکســت نمی خورد.وی در بخش 
دیگری از سخنان خود به جنگ رسانه ای و فرهنگی 
دشمنان علیه ایران اسلامی اشاره کرد و گفت: دشمن 
به قلب هــای مردم حمله کرد تا آنهــا را از راهی که 
می روند پشیمان کند و اعتقاد به اسلام و رهبری را با 
تردید مواجه کند اما هرکجا امام و امت، رهبری و ملت 
با تکیه بر اسلام و تبعیت از ولی خود و درس گرفتن 
از حوادث فراموش ناشــدنی تاریخ مقابل مستکبران 
ایستادند، دشــمن مجبور شد در همه جبهه ها عقب 
بنشیند.فرمانده کل سپاه تصریح کرد: در بعُد سرزمینی، 
دشمن تا مدیترانه عقب نشست و انقلاب اسلامی صادر 
و قدرت های زیادی ساخته شد، ایران اسلامی در مرکز 
جبهه مقاومت دربرابر استکبار جهانی ایستاد و رهبری 
در مرکز این جبهه بود که توانســت دشمن را عقب 
بزند و با تیزهوشــی و اندیشه بلند خود قدرت تفکر 
را از دشمن گرفت.سرلشکر سلامی ادامه داد: دشمن 
در همه صحنه ها مانند یمن، بحرین و سوریه شکست 
خورد و ملت ما با بصیرت فریب جنگ روانی دشمن را 
نخورند. این ها حقیقت های بزرگی هستند و ما از این 
حوادث درس گرفتیم. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود به تحریم های همه جانبه کشــورمان اشاره کرد 
و گفت: آنها جنگ اقتصادی و فشــار حداکثر ی را به 
راه انداختند و از هیچ تلاشی دریغ نکردند اما ملت ما 
توانست قدرت بیافریند، در مقابل دشمن ما به حاشیه 
رفته اســت. فشار حداکثری یک شعار نبود بلکه یک 
استراتژی بود آنها با تمام قوا در میدان نبرد حاضر شده 
بودند اما ملت ایران تاثیر تحریم ها را کم کرده است و 
می داند دشمن هرگز تحریم را بر نمی دارد مگر اینکه 

ملت ما تاثیر آن را از بین ببرد.

اخبار

یک منبع آشــنا با تیم گذار بایدن در گفت وگویی 
مطرح کرد که تصمیمات و اهداف دولت جو بایدن 
فقط به بازگشت به توافق هسته ای منتهی نمی شود.

به گزارش ایسنا به نقل از خبرگزاری آسوشیتدپرس، 
یک منبع آشنا با تفکرات تیم گذار جو بایدن رئیس 
جمهور منتخب آمریکا که می خواست نامش فاش 
نشود، درباره تصمیم دولت بایدن برای بازگشت به 
توافق هســته ای گفت:اگر ایران به پایبندی کامل 
به توافــق بازگردد،  ما هم همیــن کار را خواهیم 
کرد.  این گام اول خواهد بود. این منبع ناشناســی 
ادامه داد: بازگشــت به توافــق اولیه  »کف رویکرد 
دولت بایدن نســبت به ایران اســت نه سقف آن« 
و  »بــه آن جا ختم نمی شــود«. بر اســاس این 
گــزارش،  اظهارات این منبع ناشــناس در پی این 
مطرح می شــود که دونالد ترامپ در سال ۲۰۱۸ 
با ناقص تلقی کردن توافق هســته ای از آن خارج 
شــد و تحریم های متعددی بر ایــران اعمال کرد. 
جــو بایدن در وعده هــای انتخاباتی اش گفته بود 
که اگــر ایران به  »پایبندی کامــل به تعهداتش« 
بازگــردد،  آمریکا هم به توافق هســته ای باز می 
گردد. اظهارات درباره بازگشــت ایران به پایبندی 
به توافق در حالی مطرح می شــود که ایران در پی 
خروج آمریکا از توافق هسته ای و تعلل کشورهای 
اروپایی در عمل به تعهداتشــان در راســتای پیدا 
کردن راهکاری کاربردی برای کاهش تاثیر تحریم 

های آمریکا و عادی سازی روابط اقتصادی با ایران، 
ســال گذشــته اعلام کرد که در پنــج گام تعیین 
شــده و طبق راهکارهای مقرر در توافق هسته ای، 
تعهدات داوطلبانه اش در توافق را کاهش می دهد. 
مقامات ایــران تاکید کرده اند تمــام این اقدامات 
در صورت عملی شــدن تعهــدات دیگر طرف های 
برجام،  بازگشــت پذیر است. مجید تخت روانچی، 
نماینده ایران در سازمان ملل در گفت وگو با ایسنا 

در خصوص بازگشت آمریکا به برجام گفت: باید در 
عمل ببینیم چه می شود. اما مهم است که تصمیم 
برای بازگشت به برجام از سوی آمریکا با اما و اگر و 
شرط و شروط همراه نباشد یا در اجرا شرط و شروط 
نگذارند. با توجه به ســابقه خراب آمریکایی ها، آنها 
باید نشــان دهند که صادق هستند.تخت روانچی 
ادامه داد: در دولت اوباما نقض برجام را شاهد بودیم 
و آقــای ظریف نامه نگاری را از همان ابتدا شــروع 

کرد و این نامه ها که با نماینده سیاســت خارجی 
در اتحادیه اروپا انجام شــد ثبت شده است. آنها از 
همان ابتدا با بدعهدی کارشــان را شروع کردند  و 
اوج آن هــم در زمان ترامپ بود که از برجام خارج 
شد، از این رو باید حواس مان باشد که ببینیم وقتی 
تحریم لغو می شــود در عمل چه اتفاقی می افتد. 
وقتی کالایی را می خواهیم بفروشــیم چه اتفاقی 
می افتد؟ آیا بیمه و نقل و انتقال و خدمات جانبی 
آن هم انجام می شــود یا خیر. مــا باید دقت کنیم 
که تمام این مراحل کاملا حســاب شده و بر اساس 
آنچه در برجام پیش بینی شده، باشد.وی گفت: در 
برجام نوشــته شــده که روابط تجاری ایران با دنیا 
باید تسهیل شــود، ما همین را می خواهیم و این 
شاید زمان ببرد اما این به معنی آن نیست که آنها 
در اجرای تعهدات شان زمان زیادی دارند. آنها باید 
تعهدات شــان را انجام دهند اینکه شرایط عمومی 
در دنیا به گونه ای باشــد که تعامل با ایران زمان بر 
باشــد بحث دیگری است. برجام به آنها زمان نداده 
که تعهدات شان را به تاخیر بیندازند یا زمان زیادی 
را برای اجرای آنها صرف کنند. ممکن اســت آنها 
بگویند که مشکلی برای تسهیل روابط ایران با دنیا 
نداریم اما پشت پرده به کشورها فشار بیاورند که با 
ایران تعامل نکنند، این یعنی بدعهدی. ما از ابتدا به 
طرف مقابل اعتماد نداشــتیم و برجام هم بر همین 

اساس نوشته شده است.

 

نیازی به برجام نداریم

 

رویکرد دولت بایدن نسبت به ایران، تنها به بازگشت به برجام منتهی نمی شود

شورای عالی بورس برای حفظ تعادل 
در بازار سرمایه تصمیم لازم بگیرد

رئیس جمهور گفت: شورای عالی بورس باید برای حفظ تعادل در 
بازار سرمایه و شفافیت و صیانت از حقوق سرمایه گذاران تصمیمات 
لازم را اتخاذ و اجرایی کند. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست 
جمهوری، در یکصد و نود و هفتمین جلســه ســتاد هماهنگی 
اقتصادی دولت که روز سه شــنبه به ریاست حجت الاسلام حسن 
روحانی رئیس جمهور برگزار شــد، وزیر امــور اقتصادی و دارایی 
گزارشی از تحولات بازار سرمایه ارایه کرد که مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت. رئیس جمهور پس از این گزارش تاکید کرد: شــورای 
عالی بورس باید برای حفظ تعادل در بازار ســرمایه و شفافیت و 
صیانت از حقوق سرمایه گذاران تصمیمات لازم را اتخاذ و اجرایی 
کند.در این جلسه همچنین وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گزارشی از تامین و توزیع دارو و تجهیزات پزشکی و نحوه تخصیص 
ارز ترجیحی بابت مصارف کالاهای دارویی و تجهیزات پزشکی ارایه 
کرد که پس از تبادل نظر درباره آن تصمیم گیری شــد. براساس 
این گزارش به منظور کنترل قیمت دارو و تجهیزات پزشــکی و 
شــفافیت در حوزه توزیع و مقابله با سوءاستفاده ها در این زمینه، 
تمام فهرست های ثبت سفارش ارسالی به بانک مرکزی و تخصیص 
ارز در ســایت سازمان غذا و دارو بارگذاری می شود تا همه فعالان 
این عرصه به آن دسترســی داشته و مصرف کننده، وارد کننده و 
فروشنده از فرآیند تولید و عرضه دارو و تجهیزات پزشکی اطلاع 
داشته باشــند. رئیس جمهور با تاکید بر اهتمام دولت در زمینه 
تامین نیازهای ضروری بخش بهداشــت و درمان و سلامت مردم، 
گفــت: دولت برای اختصاص ارز مورد نیاز بخش دارو و تجهیزات 
پزشکی اولویت خاصی قایل است. رئیس جمهور شفافیت فرآیند 
تامیــن و توزیع دارو را امری ضروری خواند و با اشــاره به راهبرد 
کلان دولت و برنامه ریزی های صورت گرفته برای افزایش تولید در 
حوزه دارو و تجهیزات پزشکی، گفت: دولت سیاست اصلی خود را 
در این حوزه بر مبنای تولید دارو در داخل کشــور قرار داده و به 
همین دلیل خوشــبختانه در سال جاری مصارف ارزی در واردات 
دارو کاهش یافته و عمده اقدامات به ســمت تولید داخل ســوق 
داده شده است. در ادامه این جلسه وزیر صنعت، معدن و تجارت 
گزارشی از تامین کالاهای اساسی ارایه کرد. براساس این گزارش با 
اقدامات انجام شده در خصوص تولید و واردات روغن خوراکی، نیاز 
مصرفی و ذخیره استراتژیک روغن تامین شده است. رئیس جمهور 
پس از این گزارش دستور داد برای ترخیص و حمل و توزیع روغن 

فوریت های لازم اعمال گردد.

اعلام آمادگی قطر برای میانجیگری 
میان سئول و تهران

پس از درخواســت کره جنوبی از دوحه برای میانجیگری میان 
این کشور و ایران در ارتباط با نفتکش توقیف شده، وزیر خارجه 
قطر در گفت و گو با یک رسانه آمریکایی خبر داد که دوحه آماده 
میانجیگری میــان ایران و کره  جنوبی اســت. به گزارش گروه 
بین الملل خبرگــزاری فارس، »محمد بن عبدالرحمن آل ثانی« 
وزیر امور خارجه قطر در گفت  و گو با شــبکه بلومبرگ در بخشی 
از اظهارات خود به موضــوع توقیف نفتکش کره ای پرداخت. به 
گزارش تلویزیون قطر، وزیر امور خارجه این کشــور در مصاحبه 
یادشده ضمن اعلام آمادگی دوحه برای میانجیگری میان تهران 
و ســئول، گفت: »در ارتباط با مســاله نفتکش کره ای، ما یک 
درخواســت از دولت کره  جنوبی دریافت کردیم«.وزارت خارجه 
کــره جنوبی، اخیــرا، اعلام کرد که قائم مقــام وزیر خارجه این 
کشور در سفری که بعد از ایران به قطر داشته، خواستار حمایت 
مقامات دوحه برای رفع ســریع توقیف نفتکش کره جنوبی در 
ایران شده اســت.محمد بن عبدالرحمن آل ثانی ادامه داد: »ما 
در ایــن خصوص با ایران کار می کنیم تا به یک راه حل دســت 
پیدا کنیم. گفت و گوهای مســتقیمی میان دو طرف در جریان 
اســت«.وزیر خارجه قطر در ادامه اظهاراتش افزود: »چه بسا نیاز 
داشــته باشــند که قطر از گفت و گو حمایت کند و پاسخ ما به 
دوستانمان در کره  جنوبی این است که ما هر آنچه در توان داریم 
انجــام خواهیم داد«.او همچنین گفت: »ما با ایرانی ها در ارتباط 
هستیم و امیدواریم که بتوانیم باعث تسهیل گفت و گوی میان دو 
طرف شویم«.روابط عمومی نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی ایران  روز دوشــنبه ۱۵ دی  ماه ۹۹، اطلاعیه  ای درباره 
توقیف یک فروند شــناور کره جنوبی با نــام تجاری »هانکوک 
چیامی« منتشــر کرد. در این اطلاعیه با اعلام توقیف یک فروند 
شــناور متعلق به کره جنوبی توســط دریادلان آمده بود: »این  
نفتکــش که از مبدأ بندر الجبیل عربســتان در خلیج فارس در 
حرکت بود، به دلیل نقض پیاپی قوانین زیست محیطی دریایی 
توسط ناوگروه ذوالفقار منطقه یکم نیروی دریایی سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی توقیف شد«.»چویی جونگ کان« قائم مقام وزیر 
خارجه کره جنوبی، روز یکشنبه ۲۱ دی ماه، در سفری سه روزه 
راهی تهران شــد و در این سفر با برخی مقام های ایران از جمله 
»سید عباس عراقچی« معاون سیاسی وزیر امور خارجه دیدار و 
گفت وگو کرد. طبق این گزارش، وزارت خارجه کره جنوبی اعلام 
کرد که چویی در سفر سه روزه و دیدار با مقام های ایران درباره 
آزادی یک کشتی و ملوانان توقیف شده آن توسط ایران مذاکره 

کرد؛ اما در رسیدن به هر گونه توافقی ناکام ماند.

تأکید »عمران خان« بر راه اندازی 
بازارهای مرزی با افغانستان و ایران

نخســت وزیر پاکســتان در نشست کابینه بر تســریع در روند 
احداث بازارچه های مرزی با افغانستان و ایران تأکید کرد.

به گزارش خبرنگار دفاتر منطقه ای خبرگزاری فارس، »عمران 
خان« نخســت وزیر پاکستان در نشســت کابینه بر تسریع در 
روند احداث بازارچه های مرزی با افغانستان و ایران تأکید کرد.

در این نشست بر اهمیت اطلاع رسانی به مردم در مورد اقدامات 
انجام شده برای تســهیل تجارت در مرزهای پاکستان و ایران 
و پاکســتان تأکید شــد.اقدامات دولت های ایالتی و فدرال در 
مــورد ایجاد این بازارهای مرزی نیز مورد بررســی قرار گرفت. 
پیش نویــس ایجاد و راه اندازی ۱۸ بازارچه مرزی نیز بررســی 
و مقرر شــد ۴ بازار مرزی در قالب طرح آزمایشــی راه اندازی 
شــود.»عمران خان« در ادامه این جلســه بر تدوین استراتژی 
جامع برای ایجاد بازارهای مرزی اشــاره کرد و گفت: ایجاد این 
بازارها فرصت های شغلی را برای مردم محلی فراهم می کند.

وی افــزود: ایجاد بازارچه های مرزی به مبــارزه با قاچاق نیز 
کمک می کند.

ایران و جهان

فرمانده قرارگاه بقیه الله گفت: اگر مسئولان تفکر 
جهــادی و جوانان انقلابی را پــای کار بیاورند بر 
مشکلات عدیده ای که داریم، فائق خواهیم آمد.به 
گزارش خبرنگار مهر، سرلشکر محمدعلی جعفری 
فرمانده قرارگاه فرهنگی و اجتماعی بقیةالله )عج( 
در حاشیه همایش سراسری مدیران بنیاد حفظ 
آثار و نشــر ارزش های دفاع مقدس که در سالن 
خلیج فارس موزه انقلاب اســلامی و دفاع مقدس 
برگزار شد، در جمع خبرنگاران اظهار داشت: رهبر 
معظم انقلاب بارها بــر موضوع اقتصاد مقاومتی، 
نگاه به ظرفیت های داخلی و اســتفاده از سرمایه 
انســانی و جوانان غیور، انقلابی، فداکار و مبتکر 
تأکید کرده اند.وی با اشــاره به توان موشــکی و 
پهپادی نیروهای مســلح گفت: پیشرفت کشور 
در عرصه های موشــکی و فناوری های دفاعی که 
چشــم جهانیان را خیره کرده است و همچنین 
پیشــرفت در ســایر عرصه های علمی و فناوری، 

نتیجه اعتماد به جوانان است.جعفری با تأکید بر 
ضرورت بهره گیــری مدیران حوزه های اقتصادی، 
فرهنگی و اجتماعی کشــور از تفکر دفاع مقدس 
گفت: امروز اگر تفکر جهادی و انقلابی برگرفته از 
اسلام ناب که مبنای مدیریت دفاع مقدس بود در 
کشــور جاری و ساری شود، معضلات و مشکلات 
کشور در زمان کوتاهی برطرف خواهد شد.فرمانده 
قرارگاه فرهنگی و اجتماعی بقیةالله )عج( افزود: در 
ابتدای جنگ بنی صدر اعتقادی به مردم و استفاده 

از ظرفیت داخلی نداشت.

جوانان انقلابی پای کار بیایند، بر همه مشکلات غلبه می کنیم

نماینده مردم کاشــمر در مجلــس ضمن انتقاد 
از سیاســت های دولــت در تنظیم بازار ســرمایه 
گفت:دلالان بــا روابط ناســالم و رانت اطلاعاتی 
وحقوقی ها کــه به حق خود قانــع نبودند، خون 
حقیقی ها را در شیشه کرده اند.به گزارش خبرنگار 
مهر، حجت الاسلام جواد نیک بین در جلسه علنی 
دیروز )ســه شنبه( مجلس شــورای اسلامی، در 
تذکری شفاهی  با بیان اینکه تذکر من درخصوص 
تصمیم های غلط دولت درباره بازار بورس اســت، 
گفت: قوه قضائیه پیگیری کند چه کسانی در اواخر 

مردادماه خروار خروار ســهام خود را فروختند و با 
پول مردم جیب خود را پر کردند.وی تصریح کرد: 
دولت غیر از اینکه سرمایه های مالی مردم را از بین 
برد، اعتماد مردم را به سرمایه گذاری در بورس که 
در واقع ســرمایه گذاری در حاکمیت و نظام است 
را نیــز از بین برد،  دلالان با روابط ناســالم و رانت 
اطلاعاتی و حقوقی ها که به حق خود قانع نبودند، 
خون حقیقی ها را در شیشه کرده اند.نماینده مردم 
کاشمر در مجلس با اشــاره به اینکه وزیر اقتصاد، 
خرید ســهام پالایش یکم را تضمین و تبلیغ کرد، 
افزود: چه کسانی زیان ســهامداران را جبران می 
کنند؟ آیا این زیان قابل جبران اســت؟  نیک بین 
ضمن انتقاد شدید از عملکرد دولت در بازار سرمایه 
و بورس، تاکید کرد: شما سرمایه های مردم را از بین 
بردید. بارها و بارها با تصمیمات غلط خود انقلاب 
را تا لبه پرتگاه سقوط کشاندید در صورتی که این 

مردم پای نظام و انقلاب خود ایستاده اند.

دلالان و حقوقی های بورس، خون مردم را در شیشه کردند
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فرمانده کل سپاه در همایش مدیران بنیاد حفظ و نشر ارزش های دفاع مقدس:
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اخــبــار

طبق اعلام رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهران در وضعیت بــازار خودرو و تغییرات آن 
نســبت به هفته گذشــته، بازار همچنان آرام بوده و 
ریزش قیمت ها ادامه دارد؛ این در حالی است که سطح 
معاملات کاملا به صفر رسیده و هیچ خریداری در بازار 
نیست. سعید موتمنی در گفت وگو با ایسنا، ضمن تاکید 
بر اینکه بازار خودرو در حال حاضر در آرامش مطلق به 

سر می برد؛ اظهار کرد: در حقیقت بازار در خواب کامل 
فرو رفته اســت؛ چراکه معاملات به نقطه صفر رسیده 
است و تا زمانیکه نرخ ارز در مبلغی مشخص، ثابت نماند، 
مشتری خرید خود را انجام نمی دهد و منتظر کاهش 
بیشتر قیمت ها می ماند تا خودرو مورد نظر خود را در 
ارزان ترین حالت ممکن خریداری کند. رئیس اتحادیه 
نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران ادامه داد: از 

ســوی دیگر فروشنده در بازار بسیار است و می خواهد 
خودرو در اختیار را بفروشــد اما خریداری وجود ندارد، 
بنابراین باتوجه به اینکه معامله ای انجام نمی شود، درصد 
ریــزش، پس از همان ۱۰ درصــد  علاوه برای کاهش 
۳۲ درصدی آبان ماه به بعد، هنوز عدد مشخص ندارد 
و هفته آینــده دقیق تر می توان در مورد میزان کاهش 
قیمت صحبت کرد، اما روند نزولی قیمت ها همچنان 

ادامه دارد. وی افزود: به طور مثال سمند LX و پژو ۴۰۵ 
GLX در کانال ۱۷۰ میلیــون تومان، پژو ۲۰۶ تیپ 
۲ در محــدوده ۱۸۰ تا ۱۸۲ میلیون تومان قرار دارند. 
همچنین در گروه محصولات سایپا نیز پراید حدود ۹۵ 
میلیون تومان، تیبا کمتر ۱۱۵ میلیون تومان و ساینا 
حدود ۱۲۶ میلیون تومان قیمت دارند. اما همانطور که 
اشاره شد، به دلیل اینکه معامله انجام نمی شود، قیمت 
مشخصی هم وجود ندارد اما مشخص است که قیمت ها 
درحال کاهش است. موتمنی تاکید کرد: چناچه نرخ ارز 
به مدت دو هفته در یک قیمت تثبیت شود، بازار مجدد 
فعال شده و معاملات از سر خواهد گرفته شد و راحت تر 
می توان در مورد تغییرات آن صحبت کرد. زمانیکه در 
ماه های گذشته ارز در کانال ۲۵ هزار تومان برای مدتی 
ایســتاد، با حضور فروشنده و خریدار در بازار معاملات 
صورت می گرفت و اکنون خریدار منتظر کاهش بیشتر 
در قیمت هاست؛ بنابراین خرید خود را انجام نمی دهد. 
تنها قیمت محصولات مدیران خودرو ارزان تر از کارخانه؛ 
محصولات دو خودروساز اصلی هنوز پایین تر از بازار این 
مقام صنفی در پاســخ به اینکه آیا قیمت  خودروها به 
زیر قیمت کارخانه ای آن ها نیز رسیده است؟ گفت: تنها 
در محصولات مدیران خودرو، کاهش قیمت ها حتی تا 
به زیر قیمت کارخانه ای دیده می شــود، اما هنوز برای 
محصولات پرتیراژ دو خودروساز اصلی این اتفاق نیفتاده 
اســت. موتمنی همچنین در پاسخ به اینکه آیا با اعلام 
قیمت  ۱۸ خودرو مشمول تغییر فرمول قیمت گذاری و 
اعلام و اعمال قیمت های جدید مصوب شورای رقابت 
در بهمن ماه، این امکان وجود دارد که شــاهد نوسان 
افزایشــی یا تغییرات عمده در بازار خودرو باشیم، نیز 
تصریح کرد: فعلا بازار به همین شکل نزولی پیش بینی 
می شــود و تا پایان سال جاری، افزایش قیمت در بازار 
خودرو نخواهیم داشت و احتمال کاهش بیشتر وجود 

دارد و افزایش قیمتی نخواهیم داشت.

 

آرامش مطلق همراه با شیب نزولی ملایم در بازار خودرو

مدیرعامل شرکت آینده پویا ، شرکتی که ۶۰ درصد 
از سهام شرکت صنایع چوب و کاغذ مازندران را در 
اختیار دارد ، گفت که طبق برنامه و پیگیری های 
در حال انجام ، این امیدواری وجود دارد که تا قبل 
از پایان سال بخشی از سهام این شرکت در بورس 
عرضه شود.حسین پناهیان روز سه شنبه در مراسم 
معارفــه مدیرعامل جدید شــرکت صنایع چوب 
و کاغذ مازندران در ســاری افزود که برنامه برای 
عرضه ۲۰ درصد سهام شرکت صنایع چوب و کاغذ 
مازنــدران در بورس اســت .وی گفت که در حال 
حاضر تمامی مقدمات برای این که این شرکت تا 
قبل از پایان  سال در فهرست شرکت های پذیرفته 
شده سازمان بورس قرار بگیرد در حال نهایی شدن 
است و کارشناسان هم در حال کشف قیمت برای 
عرضه اولیه ســهام این شرکت هستند.پناهیان از 
در نظر گرفته شدن سهام ترجیحی برای کارگران 
شاغل در شرکت چوب و کاغذ مازندران خبر داد و 

افزود : شرکت صنایع چوب کاغذ مازندران ظرفیت 
بزرگ برای این استان است و علاوه بر سهامداران 
، کارگران ، سازمان تامین اجتماعی و امور مالیاتی 
از ذینفعان این شرکت هستند که باید در چارچوب 
مدیریت اسلامی منافع تمامی آنها لحاظ شود.وی 
عرضه بخشــی از سهام شــرکت در بورس را هم 
نفع رســاندن به مجموعه ذینفعان دانست و گفت 
: خوشبختانه مشکلات شرکت صنایع چوب و کاغذ 
مازندران که در دوره ای قرار بود به مزایده گذاشته 

شده فروخته شود ، با حمایت دولت حل شد.

بخشی از سهام چوب و کاغذ مازندران در بورس عرضه می شود

 رئیس ســازمان صنعت ، معدن و تجارت استان 
سمنان گفت: پرداخت تســهیلات به ۹۴ طرح 
اشــتغالزا به تصویب اعضای کارگروه تسهیل و 
رفع موانع تولید اســتان رســید و متقاضیان به 

بانک های عامل معرفی شدند.
به گزارش ایرنا، علی تشــنه دل روز ســه شنبه 
در دویست و شصت و هشتمین جلسه کارگروه 
تســهیل و رفع موانع تولید اســتان سمنان در 
سالن یادگار امام)ره( استانداری افزود: با موافقت 
اعضای کارگروه ، ۹۴ طرح صنعتی و کشاورزی 

برای دریافت تســهیلات رونــق تولید به ارزش 
بیــش از یکهزار و ۹۰۰ میلیارد ریال به بانکهای 
عامل معرفی شــد.وی افزود: در قالب تسهیلات 
رونق تولید ۹۹ ، تاکنون بیش از ۱۱ هزار و ۱۰۰ 
میلیارد ریال تســهیلات به ۳۸۶ واحد تولیدی 

استان پرداخت شد.
رئیس ســازمان صنعت،  معدن و تجارت استان 
ســمنان بیان کرد: در بخش تســهیلات رونق 
تولید ۹۹ ،  سهم صنعت ۷۵ واحد به ارزش ۱۰ 
هزار و ۶۰۰ میلیارد ریال و سهم کشاورزی ۳۱۱ 

واحد به ارزش ۵۴۸ میلیارد ریال است.
وی اضافــه کرد:تــا کنون در قالب تســهیلات 
رونــق تولید ۹۹  تعداد ۶۳۳ واحد تولیدی برای 
دریافت تســهیلات به ارزش بیــش از ۱۹ هزار 
میلیارد ریال به بانکهای عامل معرفی شــد که 
از ایــن تعداد ۲۴۷ پرونده جهت عقد قرارداد در 

بانکهای عامل در دست بررسی است.

معرفی۹۴ طرح اشتغالزای استان سمنان برای دریافت تسهیلات

انتقاد خوانساری از سخنان 
رئیس جمهور درباره نرخ ارز

رئیس اتاق بازرگانی تهران با انتقاد از سخنان مسئولان درباره نرخ 
ارز، گفت: انتظار داریم مسئولان اظهارات کارشناسی داشته باشند 
و تأثیر ســخنان خود را در واردات و صادرات بسنجند. به گزارش 
خبرنگار مهر، مسعود خوانساری صبح دیروز در نوزدهمین نشست 
هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه در سال ۹۷ با 
افزایش قیمت ارز انتظار می رفت که صادرات کشور افزایش یابد، 
اظهار داشت: درحالی که ارزش پول ملی چهار و پنج برابر کاهش 
یافته بود، اما صادرات به جای افزایش، کاهش یافت که تصمیمات 
عجولانــه متولیان، علت این امر بود. رئیس اتاق بازرگانی تهران با 
اشــاره به تسهیل صادرات افزود: ســه ماه پیش سران قوا مصوب 
کردند صادرکننده می تواند با ارز حاصل از صادرات خود کالا وارد 
کند یا آن را در اختیار دیگری قرار دهد، که این مســئله موجب 
شد صادرکنندگان انگیزه بیشتری برای صادرات داشته باشند. وی 
به کاهش نرخ ارز اشــاره کرد و گفت: طی سه هفته گذشته نرخ 
ارز کاهشی شده و به نظر می رسد که قرار است به زیر ۲۰ هزار یا 
حتی زیر ۱۵ هزار تومان برسد؛ این موضوع صادرکننده را سردرگم 
کرده است، به شکلی که نمی تواند برای صادرات برنامه ریزی دقیقی 
داشته باشد؛ درواقع صادرکننده نمی داند کالا را با چه قیمتی در 
داخــل بخرد و با چه قیمتی صادر کند. خوانســاری تصریح کرد: 
انتظار داریم مســئولان اظهارات کارشناسی داشته باشند و تأثیر 
سخنان خود را در واردات و صادرات بسنجند. رئیس اتاق بازرگانی 
تهران همچنین به فرآیند قیمت گذاری کالاها اشاره کرد و گفت: 
این نحوه قیمتگذاری در مجموعه فولاد و بازار ســهام مشکلاتی 
ایجاد کرد. می خواستند تجربه ۴۰ ساله قیمتگذاری را دوباره تجربه 
کنند که خوشــبختانه این اتفاق نیفتاد و مشکل رفع شد. وی با 
اشــاره به قطع برق برخی از بنگاه های تولیدی اخیر اظهار داشت: 
طی روزهای اخیر قطع برق بنگاه های تولیدی بدون اطلاع انجام 
شد که این مسئله صدمات و مشکلات زیادی را برای این بنگاه ها 
ایجاد کرد. مســئولان گفتند کمبود گاز داریــم بنابراین مازوت 
مصرف کردند و بعد از ایجاد آلودگی، مازوت را نیز قطع کردند. در 
نهایت توضیح ندادند که مشــکل اصلی کجاست و به یکباره همه 

چیز را به استخراج رمز ارزها ربط دادند. 

دستیابی به تولید امسال کنسانتره 
طی ۱۰ ماه

مدیر مجتمع معدنی شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو با بیان 
اینکه ســومین رکورد تولید کنسانتره طی ســال جاری در این 
شرکت شکسته شده است، از تولید کنسانتره آهن طی ۱۰ ماهه 
ســال جاری معادل میزان پیش بینی شده برای کل سال ۱۳۹۹ 
خبر داد.به گزارش چادرملو، حمید جهانی افزود: این موفقیت ها با 
رهنمودها، پیگیری ها و ایجاد عوامل انگیزشی مدیرعامل چادرملو 
در بین کارکنان در حالی کسب شده است که به دلیل مشکلات 
ناشی از کمبود انرژی برق و درخواست وزارت نیرو، خطوط تولید 
کنسانتره چند روز متوقف بوده است.مدیر این مجتمع خاطر نشان 
کرد: با این میزان تولید، از مرز برنامه پیش بینی شــده برای سال 

جاری که معادل ۹.۵ میلیون تن کنسانتره بود، عبور کردیم.

ذخایر مواد اولیه تولید دارو به 
کمترین میزان رسید

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با تاکید بر اینکه ارز دو 
نرخی منجر به کمبود دارو می شود، گفت: ذخایر مواد اولیه تولید 
دارو به کمترین میزان در ۴۰ سال گذشته رسیده است. به گزارش 
فارس هاله حامدی فر امروز در نوزدهمین نشست هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی تهران  در مورد وضعیت دارو، تجهیزات پزشکی و ارز 
مورد نیاز برای واردات آن، گفت: مشــاهده می شــود  که اعضای 
هیات نمایندگان دلسوزانه نگران موضوع واکسن کرونا هستند اما 
کســانی که نگران  واکسن کرونا هستند شاید بر شرایط حاکم بر 
کل دارو و تجهیزات پزشکی آشنایی کامل ندارند و به همین دلیل  
فقط نگران تامین واکسن هستند. وی افزود: امسال  به واردات دارو 
و تجهیزات پزشکی ارز دو نرخی و ارز ۴۲۰۰ تومانی  تعلق گرفت 
و همچنان دولت اصرار دارد برای این حوزه و در ســال آینده  ارز 
۴۲۰۰ تومانی را حفظ کند و لــذا واردات در این حوزه همچنان 
با ارز دو نرخی انجام شــود. عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران با بیان اینکه مشــکل ما در واردات دارو و تجهیزات آن نرخ 
ارز نیســت بلکه دو نرخی بودن آن است، گفت: مشکل ما نرخ ارز 
نیست بلکه دو نرخی بودن ارز برای واردات دارو است که موضوع 
سوبسید ، فســاد و نظارت های حاکم بر این حوزه واقعا دست و 

پاگیر شده  است.
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رئیس اتــاق بازرگانی تهران می گوید سیاســتهای 
غلطی که در حوزه مدیریت ارز در ماه ها و ســالهای 
گذشته وجود داشته، باعث شده صادرکنندگان هیچ 
چشــم انداز دقیقی از آینده نرخ ارز نداشــته باشند.

به گزارش ایسنا، مسعود خوانساری دیروز در نشست 
هیات نماینــدگان اتاق بازرگانی تهــران بیان کرد: 
موضوع قیمــت ارز و نقش آفرینــی آن در صادرات 
اهمیت بسیار زیادی  در آینده اقتصادی کشور دارد. 
برای مثال آمریکا برای واردات کالاهای چینی تعرفه 

وضــع کرد اما چین با کاهــش ارزش پول ملی خود 
توانســت بازار صادراتی را حفظ کرده و از صدمه به 
تجارتــش جلوگیری کند. وی با بیــان این که ایران 
فرصــت طلایی افزایــش قیمت ارز بــرای بالا بردن 
صادرات را از دســت داده است بیان کرد: ما باید این 
ســوال را بپرســیم که چرا با وجود چهار برابر شدن 
قیمت ارز، صادرات ما نه تنها افزایش نیافت که حتی 
در برخی ماه ها روند کاهشــی نیز پیــدا کرد. البته 
مسائل مربوط به تحریم و محدودیتهای اقتصاد ایران 

نیز مطرح اســت اما نباید فراموش کرد که از فرصت 
افزایش نرخ ارز استفاده نکردیم.

رئیس اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: تا ســال ۱۳۹۷ 
میزان صادرات کشــور یک افزایش منطقی را تجربه 
می کرد اما پس از آن با جهش قیمت ارز، چالشهای 
زیادی در حوزه صادرات و تجارت ایجاد شد و با توجه 
به نبود مدیریت دقیق، نه تنها نرخ ارز باعث افزایش 

صادرات نشد که ما شاهد کاهش آن نیز بودیم.
خوانســاری با اشــاره به کاهش دوباره نــرخ ارز در 

روزهای گذشته بیان کرد: این که دولت بگوید قصد 
دارد نــرخ ارز را کاهش دهد و ایــن خبر را ناگهانی 
مطرح کند بار دیگر شــرایط صادر کنندگان را برهم 
خواهــد ریخت. صادرکننده نیاز به ثباتی دارد که در 
دل آن بدانــد ارز را با چه قیمتی دریافت می کند و 
پس از صادرات کالا نرخ تبدیل ارز چقدر خواهد بود. 
وقتی هر روز این نرخ تغییــر می کند، صادر کننده 
هیچ چشــم اندازی از آینده نــدارد و به همین دلیل 

انگیزه اش برای ادامه کار کاهش پیدا می کند.

معاون وزیر صمت با بیان اینکه ماه پیش دولت مجوز تجارت 
آزاد را به سازمان توسعه تجارت داد، گفت: در این راستا،مذاکره 
با اتحادیه اقتصادی اوراسیا و تجارت آزاد با این اتحادیه آغاز 
می شود. به گزارش خبرنگار مهر، حمید زادبوم صبح دیروز در 
نوزدهمین نشست هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران در 
مورد موافقتنامه اوراسیا اظهار داشت: این موافقتنامه اولین بار 
در سال ۱۹۹۹ بین بلاروس، قزاقستان، تاجیکستان و روسیه 
امضا شد و اولین بار فکر تشکیل اتحادیه اقتصادی اوراسیا در 
ســال ۱۹۹۴ توسط رئیس جمهور قزاقســتان اعلام شد که 
۲۰ سال بعد یعنی در ســال ۲۰۱۵ این اتحادیه آغاز به کار 
کرد که در ابتدا فقط بلاروس، قزاقســتان و روسیه عضو این 
اتحادیه بودند و در ادامه ارمنســتان و قرقیزستان نیز به آن 
اضافه شدند.رئیس سازمان توســعه تجارت ادامه داد: هدف 
از تشکیل این اتحادیه، ایجاد فضای واحد اقتصادی و ترویج 
رقابت سالم بود. نرخ بیکاری این اتحادیه ۵.۴ درصد و سرانه 
درآمد آن ۲۷ هزار دلار است که رتبه اول استخراج نفت و گاز 
و تولید انرژی برق را دارا است. همچنین رتبه پنج تولید فولاد 
نیز برای این اتحادیه اســت البته اتحادیه اوراسیا را نمی توان 
با اتحادیه اقتصادی اروپا مقایســه کرد چرا که هنوز اوراسیا 
به آن تکامل نرسیده اســت. زادبوم افزود: اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا ۸۵۰ میلیارد دلار با کشورهای دنیا تجارت دارد که 
۵۱۸ میلیــارد دلار صادرات و ۳۳۱ میلیــارد دلار واردات را 

شامل می شود و سهم ایران ۲.۵ میلیارد دلار است که از این 
میزان، یک میلیارد و ۶۰۰ میلیــون دلار صادرات به ایران و 
۸۲۳ میلیون دلار صادرات از ایران است.وی گفت: ۸۰ درصد 
صادرات اوراسیا به ایران، محصولات کشاورزی به ویژه غلات 
و ۶۸ درصد صادرات ایران به اوراسیا، محصولات کشاورزی به 
ویژه میوه و خشکبار است. رئیس سازمان توسعه تجارت در 
ادامه با اشاره به تجارت آزاد گفت: ترکیه فقط با ما موافقتنامه 
ترجیحی دارد اما با بقیه به دنبال تجارت آزاد اســت. به طور 
کلی، کشورهای توسعه یافته، تجارت آزاد را ترجیح می دهند؛ 
تجارت آزاد به معنی حذف موانع تعرفه و غیرتعرفه ای است که 
در مرحله بعدی، اتحادیه گمرکی تشکیل می شود که از این 
طریق، تعرفه های مشترکی در برابر کشورهای ثالث می توان 
ایجاد کرد. به عنوان مثال، ترکیه عضو اتحادیه گمرکی اروپا 
اســت؛ پس از اتحادیه گمرکی، بازار مشترک مرحله بعدی 
تجارت آزاد است که حرکت آزادانه در سطح منطقه را مجاز 
می کند. اتحادیه اقتصادی نمونه بارز این نوع تجارت اســت.

زادبوم با اشاره به روند مذاکره ایران و اوراسیا برای تجارت آزاد 
اظهار داشت: پنجم آبان ۹۸ موافقتنامه میان ایران و اوراسیا 
امضا شد. ماه گذشــته از دولت برای انجام مذاکرات تجارت 
آزاد با اوراسیا مجوز گرفتیم که در صورت به نتیجه رسیدن 
مذاکرات، از آبان ۱۴۰۱ تجارت آزاد با اوراسیا آغاز می شود که 

می توانیم از این طریق موانع تعرفه ای را حذف کنیم.

خوانساری: چشم اندازی از آینده نرخ ارز نداریم

 آغاز تجارت آزاد با اتحادیه اوراسیا 
از آبان ۱4۰۱

کاهش ارزش دلار بر بازار خودرو هم تاثیر گذاشت
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اخــبــار

پالایشــگاه گازی بیدبلنــد خوزســتان بــه عنوان 
بزرگترین پالایشــگاه هاب گازی خاورمیانه و غرب 
آســیا آماده بهره برداری شــد.مدیرعامل شــرکت 
پالایشــگاه گازی بید بلند شهرستان بهبهان گفت: 
به رغم تحریمهای ظالمانه آمریکا پالایشــگاه گازی 
بید بلند به عنوان بزرگترین پالایشــگاه هاب گازی 
خاورمیانــه بــه دســت متخصصان نظــام مقدس 
جمهوری اسلامی ساخته و آماده بهره برداری شد. 
محمود امین نژاد روز ســه شــنبه در گفت و گوی 

اختصاصــی بــا خبرنــگار ایرنا اظهار داشــت: این 
پالایشــگاه نماد قدرت ایــران و متخصصان ایرانی 
اســت که در مدت ۳۶ ماه و با حمایت قاطع دولت 
آماده بهره برداری و روز پنجشنبه با حضور مقامات 

کشوری افتتاح خواهد شد.
وی اضافه کرد : برای احداث این پالایشــگاه بزرگ 
بیش از ســه میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار ســرمایه 
گذاری شــده اســت و  قادر اســت تمامی گازهای 
همراه نفت ایران را جمع آوری و تبدیل به گار مفید 

نماید. مدیر عامل پالایشگاه گاز بید بلند خوزستان 
اضافه کرد: این پالایشگاه قادر است تمامی گازهای 
همراه با اســتخراج نفت در ســه استان خوزستان، 
کهگیلویه وبویر احمد و بوشهر را جمع آوری نماید. 
به گفته وی برای احداث این شــرکت بیش از یک 
هزار کیلومتــر خطوط لوله خوراک و انتقال احداث 
شده است  و  در حال حاضر سومین پروژه برتر دنیا  
در نوع خود محسوب می شود. امین نژاد اضافه کرد: 
در طول ساخت این پروژه هیچگونه حادثه منجر به 

فوت نداشته ایم که این موضوع رکورد دار کار بدون 
حادثــه منجر به فوت در تاریخ صنعت نفت ایران از 
ابتدا تا کنون بوده است. وی اضافه کرد در طول ۳۶ 
ماه گذشــته که مدت زمان اجرای طرح بوده است 
۱۵  هزار نفر مشغول به کار بوده اند و در زمان بهره 
برداری از طرح بیش از یک هزار و ۱۰۰ نفر در این 

پالایشگاه مشغول به کار خواهند شد.
مدیر عامل شــرکت پالایشــگاه گازبید بلند میزان 
حجم تولید گاز در این شــرکت را روزانه ۲ میلیارد 
فــوت مکعب  در روز ذکر کــرد و گفت: در فاز اول 
این طــرح تمامی گازهای خام همراه با اســتخراج 
نفت در شرق کارون که به نام فلرهای نفتی در فضا 
رها می شوند جمع آوری و تبدیل به گازهای مفید 
خواهند شــد که این موضوع علاوه بر کسب درآمد 
برای کشور  به پاک شدن محیط زیست از فلرهای 

نفتی منجر خواهد شد.
وی گفت : در فاز دوم نیز تمامی فلرهای نفتی غرب 
کارون جمــع آوری و در این پالایشــگاه فرآوری و 
به محصولات گازی مفیــد تبدیل و به بازار مصرف 

عرضه خواهد شد.
امین نــژاد تاکید کرد: در این پالایشــگاه گازهای 
متــان) گاز خانگــی(، اتــان) گاز مخصوص صنایع 
پتروشیمی( و ۲ محصول صادراتی بوتان و پروبان و 
نیز گازهای پنتان که مخصوص صنایع بزرگ است 

تولید و عرضه خواهد شد.
مدیر عامل شرکت پالایشــگاه گاز بید بلند ساخت 
ایــن پالایشــگاه را  یــک موفقیت بــزرگ و نماد 
اقتــدار جمهوری اســلامی ایران دانســت و گفت: 
این پالایشــگاه در حالی آماده بهره برداری شد که 
آمریکا سخت ترین تحریمها را بر علیه نظام مقدس 
جمهوری اســلامی  وصنعت نفت به کار گرفت اما 
این تحریمها نتوانســت مانع توســعه و پیشــرفت 

فرزندان ایران اسلامی شود.
وی گفــت: متخصصــان صنعت نفــت و گاز ایران 
اسلامی با تلاش شبانه روزی این پالایشگاه را آماده 
بهره بــرداری کردند تا جهان  بــه احترام آنان در 

مقابل این کار خارق العاده  تعظیم نماید.
پالایشگاه گاز بید بلند روز پنجشنبه با حضور معاون 
اول رییس جمهوری ونیــز ویدیو کنفرانس رییس 

جمهوری وارد فاز اجرایی خواهد شد.

 وزیــر نیرو گفت: تداوم شــیوه فعلی مصرف گاز و 
دورکــردن ذهن جامعه از اعمــال مدیریت مصرف 
باعث می شــود تــا روزی تبدیل بــه وارد کننده 
گاز شــویم. به گــزارش خبرنگار اقتصــادی ایرنا، 
»رضا اردکانیان« روز سه شــنبه در مراسم افتتاح 
طرح های هفته ســی و هفتم پویش هرهفته الف-

ب-ایران در دو اســتان کرمان و یزد که به صورت 
ویدئو کنفرانســی از محل مرکز پایش صنعت برق 
ایــران برگزار شــد، ادامه داد: تعلــل برای اصلاح 
روش مصرف موجب از دســت رفتن زمان خواهد 
شــد و ادامه همین مســیر فعلی کشــورمان را در 
ردیف کشــورهای وارد کننده گاز بــرای مصارف 
خود قــرار خواهد داد.وی افــزود: وظیفه داریم به 
مــرور و به روش های مختلف اطلاع رســانی کنیم 
تا همه مصرف کنندگان نسبت به آنچه که درحال 
اتفاق افتادن اســت آگاهی پیدا کنند و اگر این امر 
صورت گیــرد، مجموعه جامعه مســیر صحیح را 
انتخــاب کــرده و به طور قطع  از این شــرایط  به 
سمت شرایط بهتر منتقل خواهیم شد.وزیر نیرو با 
بیان اینکه امروز ۳۷ میلیون مشترک در بخش برق 
داریم که شامل مشترکان خانگی، تجاری، عمومی، 
صنعتی، کشــاورزی و معدنی هستند، خاطرنشان 
ســاخت: برای تامین برق این ۳۷ میلیون مشترک 
نیروگاه های ما نیاز به ســوخت دارند و این سوخت 
به اشــکال مختلف و عمدتا گاز تامین می شــود.

اردکانیان ادامه داد: با یک محاســبه ســاده فرض 
شود همه سوخت نیروگاه های کشور گاز باشد و ما 
برای اینکه در هر شــبانه روز پاسخگوی نیاز برقی 
همه مشــترکان در همه بخش ها باشــیم، چیزی 
حدود ۱۸۰میلیــون متر مکعب گاز نیاز داریم. وی 
افزود: این درحالی اســت که فقــط بخش خانگی 
حدود ۴ برابــر این میزان گاز مصــرف می کند تا 
گرمایــش منزل و پخت وپز انجام شــود، این عدد 

خیلی بالایی اســت.وزیر نیرو خاطرنشــان ساخت: 
نبایــد چنین تصوری را به هموطنــان القا کرد که 
گاز یک منبع تمام نشــدنی اســت که در گذشته 
در دســترس نبوده  و حالا با تلاش هایی که شده 
به این منبع دسترســی پیدار کــرده و مثل هوا و 
اکسیژن باید استفاده کرد و هیچ مسولیتی در قبال 
آن نداریم .اردکانیان با بیان اینکه باید با استفاده از 
همه تکنیک هــا و روش ها و هنرمندی ها هم خود 
رامتوجه این موضوع کرده و هم مردم را آگاه کنیم، 
ادامه داد:  اعتقاد دارم در مقایسه با کارهای بزرگ 
و پیچیده ای که در بخش ســاخت و ساز ها انجام 
شــده در این بخش خیلی عقب هســتیم و خیلی 
جای کار دارد .وزیر نیرو ادامه داد: بدانید اگر شیوه 
های مصرف اصلاح نشــود، زمان را برای اصلاح از 
دســت خواهیم داد  و روزی خواهد رســید که ما 
بــرای تامین گاز روزانه ای کــه نیاز داریم ناچار به 

واردات گاز شــویم.اردکانیان افزود:  باید به سمتی 
حرکت کرد که این شــیوه اصلاح شــود و سختی 
های زمستان امســال و محدودیت گاز این را یک 
فرصت و میانر بدانیم که با کمک آن بتوان مســئله 
را به شکل مناسب تری توضیح دهیم، قطعا نتیجه 
خواهیم گرفت.وی خاطرنشان کرد: موضوع اصلاح 
مصــرف کم کم هرچنــد دیر هنــگام وارد ادبیات 
فعالیت های مدیریتی کشور می شود و این مسئله 
حائز اهمیتی است که باید به آن توجه داشت .وزیر 
نیــرو گفت: ابتدا باید در این زمینه از خود شــروع 
کرده و بعد و سازمان دولت و بعد مردم را به طرق  
مختلف نسبت به جزئیات این مسئله آگاه کنیم که 
طرح های توسعه کشــور و اسایش و امنیت خاطر 
مردم و توسعه پایدار وابسته به اصلاح مصرف است 
.اردکانیان افزود: این روزها بسیارشنیده می شودکه 
به دلیل کمبود گاز، مشــکل تامین برق در برخی 

نقاط کشور وجود داشته  که منجر به خاموشی می 
شــود.وی خاطرنشان ساخت: واقعیت این است که 
کمبود گازوجود ندارد و باید بجای آنکه اشاره کنیم 
بــه دلیل کمبود گازخاموشــی رخ داده  باید گفت 
به دلیــل مصرف بالای گازاین امــر صورت گرفته 
و نیــز نباید آن را در وهله نخســت متوجه مردم و 
مصرف کننده دانست.وزیر نیرو با بیان اینکه باید از 
ســختی های زمستان امسال و محدودیت گاز یک 
فرصــت و میانبر برای توجیح مردم اســتفاده کرد 
گفت: به طور قطع با آگاهی سازی درست مردم به 
نتیجه خواهیم رســید .اردکانیان ضمن قدردانی از 
استانداران سراسر کشور که همواره مددکار صنعت 
آب و برق در این دوسه سال اخیر بوده اند خواستار 
آن شد تا هر استان با روش های مناسب نسبت به 
اطلاع رسانی به مردم در باره میزان مصرف گاز در 
بخش خانگی و مقایســه آن با بخش برق با کمک 
اعداد و ارقام مردم را برای مدیریت مصرف صحیح 
رهنمون شــوند.وی افزود: هر استانی باید بداند که 
برای تامین برق در همه بخش ها چقدر برق مصرف 
می کند و برای این برق اگر همه سوخت گاز باشد 
که نیســت گازوئیل و ســوخت مایع  هم استفاده 
می شــود چقدر گاز در بخــش خانگی مصرف می 
شــود.وزیر نیرو گفت: باید یــک هدف گذاری آرام 
صورت گیرد برای اینکه این فاصله معقول شــود،  
روزهایی بوده  که به جای ۱۸۰ میلیون مترمکعب 
حــدود ۷۰ تا ۷۵ میلیون متــر مکعب گاز دریافت 
کردیــم و در همان روزهــا در بخش خانگی حدود 
۶۰۰ میلیــون متر مکعب مصرف گاز بوده اســت.

اردکانیان از تک تک اصحاب رســانه درخواســت 
کرد در این زمینه همکاری خوبی داشــته باشــند 
و منشــا اصلاح مصــرف بــوده و از کوچک کردن 
 آن درحد دعوای بین دو دســتگاه خودداری کنند 

و مچگیری نکنند.

تداوم روند فعلی مصرف گاز ما را وارد کننده آن خواهد کرد
وزیر نیرو تاکید کرد:

برق سیستان و بلوچستان به 
پاکستان و افغانستان صادر می شود

مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای سیســتان و بلوچستان گفت: 
کمتــراز ۶ درصد برق مصرفی اســتان به ۲ کشــور افغانســتان 
و پاکســتان صــادر و از درآمدهــای حاصل از آن برای توســعه 
زیرســاخت های برق منطقه استفاده می شود.علیرضا پرنده مطلق 
روز سه شنبه در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار ایرنا اظهارداشت: 
حدود ۳۰ میلیارد تومان از محل درآمدهای کسب شده از صادرات 
برق در سالجاری به توسعه زیرساخت های سیستان و بلوچستان 
کمک شده اســت.وی با بیان اینکه با شروع فرایند استخراج ارز، 
صنعت برق  کشــور بــرای قانونمند کردن روند این اســتخراج 
یکســری قوانین و تمهیدات را ثبت و تصویب کرده است، افزود: 
هم اینک رمزارزهایی دارای مجوز می توانند براساس مجوز دریافتی 
فعالیت کنند اما متاسفانه یکسری افراد سودجو معمولا در صدد 
فرار از قانون هستند که براساس مقررات با آنان برخورد می شود.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای سیستان و بلوچستان با اشاره به 
اینکه افزایش قیمت رمزارزها ســبب جذب افراد بیشتری به این 
سمت شده اســت بیان کرد: در این راستا همکاران ما در شرکت 
توزیع برق پایش های مستمر انجام می دهند و قانون هم مشخص 
کرده که بــا متخلفان برخوردهای جدی می شــود.وی افزود: در 
شرایط کنونی کشور که گاز هم محدودیت دارد متاسفانه رمزارزها 
به ویژه بخش غیرمجــاز آن باعث افزایش بار و انرژی مصرفی در 
صنعت برق شده که این اتفاق مشکلات بسیاری را ایجاد می کند.

پرنده مطلق در مورد نحوه بر خورد با مراکز مجازی که در سیستان 
و بلوچســتان بیش از ظرفیت خریداری شــده انرژی مصرف می 
کنند گفت: تاکنون چنین موردی در میان مشترکان  این شرکت 
وجود نداشته زیرا مشترکین ما مشخص هستند اما در بخش توزیع 
احتمال وقوع این اتفاق بوده که طبق دستورالعمل های جدید باید 
پایش شود تا اگر بیشتر از اشتراک شان مصرف کنند حتما محدود 
و اگر رعایت نکنند قطع  شــوند.وی با اشــاره به خرید تضمینی 
برق از نیروگاه های خورشیدی بیان کرد: در قانون بودجه سالجاری 
ظرفیت های بسیار مناسبی برای افرادی که بخواهند از تسهیلات 
بسیارکم بهره یا بدون بهره برای ساخت نیروگاه استفاده کنند در 
نظر گرفته شده است.مدیرعامل شرکت برق منطقه ای سیستان و 
بلوچستان با اشاره به اینکه برای راه اندازی نیروگاه های خورشیدی 
تســهیلات ۵۰ میلیون تومانی در قانون بودجه دیده شــده است 
افزود: بخش اعظمــی از این ۵۰ میلیون تومان ها در روســتاها، 
حاشیه شــهر و مناطق محروم می تواند باشد ولی تا امروز از این 
ظرفیت قانونی اســتفاده نشده است.وی با اشاره به نقش مردم در 
راه اندازی نیروگاه های خورشیدی ادامه داد: افراد علاقه مند برای راه 
اندازی نیروگاه های خورشیدی باید به شرکت توزیع برق مراجعه و 
درخواست خود را ارائه کنند، این شرکت نیز پس از بازدید و تایید 
فضای درنظرگرفته برای این هدف، فرد متقاضی را به بانک معرفی 
و در همین راســتا شرکت فروشنده و نصاب پنل خورشیدی نیز 
مشخص می شود.استان سیستان و بلوچستان به سبب موقعیت 
خاص جغرافیایی و تابش زیاد خورشید در طول سال شرایط بسیار 
مناســبی برای اســتفاده از انرژی های تجدید پذیر خورشیدی و 

بادی را دارد.

سهمیه بنزین بهمن ۹۹ دیشب 
واریز شد

ســهمیه بنزین خودرو ها و موتورســیکلت ها در ســاعت صفر 
بامداد دیشــب در کارت  های سوخت شــخصی شارژ شد. به 
گزارش خبرگزاری موج، پانزدهمین مرحله واریز سهمیه بنزین 
خودرو های ناوگان عمومی و شــخصی  ســاعت ۲۴ دیشب به 
کارت ســوخت رانندگان خودرو انجام می شــود.گفتنی است، 
بامداد جمعه ۲۴ آبان ســال گذشته، بنزین سهمیه بندی شد و 
قیمت این فرآورده نفتی به صورت ســهمیه ای )۶۰ لیتر ماهانه 
برای خودرو های شخصی( در هر لیتر ۱۵۰۰ تومان و به صورت 
آزاد ۳۰۰۰ تومان تعیین شــد. طبق اعــلام وزیر نفت از محل 
اجرای این طرح در طول یک ســال، ۳۱ هــزار میلیارد تومان 

درآمد کسب می شود که این مبلغ به مردم تعلق می گیرد.

لوله گذاری دریایی پایانه نفتی 
جاسک آغاز شد

سرپرست طرح توسعه پایانه نفتی جاسک از آغاز عملیات لوله گذاری 
دریایی فاز زودهنگام این طرح خبر داد. به گزارش روز ســه شنبه 
ایرنا از شرکت نفت و گاز پارس، »وحید مالکی« در حاشیه عملیات 
لوله گذاری دریایی این طرح گفت: با مســاعد شدن شرایط جوی و 
انجام مقدمات اولیه در روزهای گذشــته، عملیات کشش خط لوله 
دریا از ساحل )shore pulling( مسیر منتهی به نخستین گوی 
شناور پایانه نفتی جاسک به طول ۲.۵ کیلومتر، از ساعات ابتدایی 
امروز )سه شنبه، ۳۰ دی ماه( توسط شناور لوله گذار سی مستر آغاز 
شد.وی اجرای این عملیات را نخستین بخش از توسعه دریایی پایانه 
نفتی جاســک عنوان کرد و افزود: بخش دریایی فاز زودهنگام این 
طرح با احداث دو رشته خط لوله ۳۶ اینچ دریایی به طول تقریبی 
۱۲ کیلومتر و احداث یک گوی شــناور به همراه تجهیزات جانبی 
تکمیل می شود.سرپرست طرح توسعه پایانه نفتی جاسک پیشرفت 
فاز زودهنگام طرح توســعه پایانه نفتی جاسک را ۷۰ درصد عنوان 
کرد و گفت: پیش بینی می شود با تلاش های صورت گرفته در بخش 
کارفرما )شرکت نفت و گاز پارس( و پیمانکاران طرح )کنسرسیوم 
شرکت های مهندسی و ســاخت تاسیسات دریایی ایران و شرکت 
گاما(، بهره برداری زودهنگام از این طرح تا پایان امسال محقق شود.

مالکی اجرای کامل این طرح را افزون بر تضمین استمرار صادرات 
نفت خام کشــور و کاهش وابستگی ایران به تنگه هرمز، زمینه ساز 
اشتغال نیروهای بومی منطقه دانســت و افزود: این پروژه در زمان 
اجرا برای حدود ۱۲۰۰ نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد می کند.

طرح توســعه پایانه نفتی جاسک به عنوان آخرین حلقه از زنجیره 
طرح ملی و راهبردی انتقال نفت خام از گوره به جاســک، شامل ۳ 
مجموعه خطوط لوله ۴۸ اینچ خشکی و سیستم های اندازه گیری، ۶ 
رشته خط لوله ۳۶ اینچ زیردریایی، ۳ مجموعه چندراهه دریایی و 
۳ مجموعه گوی شناور به همراه تجهیزات جانبی است که تا پایان 
سال ۱۴۰۰ به بهره برداری کامل می رسد.به گزارش ایرنا، طرح انتقال 
نفت خام گوره به جاسک، طرحی ملی و راهبردی است که با حمایت 
دولت و راهبری شــرکت ملی نفت ایــران و با هدف ایجاد ظرفیت 
انتقال یک میلیون بشکه نفت خام در روز، ذخیره سازی و صادرات 
آن از طریق پایانه جدید جاسک، تضمین استمرار صادرات نفت خام، 
تمرکززدایی از پایانه های صادراتی و متنوع سازی آن و توسعه پایدار و 

اشتغال زایی در سواحل مکران اجرا می شود.

 بزرگترین پالایشگاه گازی خاورمیانه 
آماده بهره برداری شد

انرژی

 قیمت نفت در معاملات دیروز با توجه به افزایش 
امیدها به بهبود شــرایط اقتصادی جهان با رشد 
همراه شد. به گزارش روز سه شنبه ایرنا، اقتصاد 
جهانی با امید بیشــتری به سال جدید میلادی 
وارد شده و همین موضوع زمینه را برای افزایش 
تقاضا برای نفت به دنبال داشته است. با این حال 
افزایش تعداد مبتلایان به کرونا در سراسر جهان 
باعث شــده تا نگرانی ها از بازگشــت قرنطینه تا 
پیش از واکسیناسیون موثر عمومی بیشتر شود. 
همین موضوع قیمت نفت را در معاملات روزهای 
گذشته کاهشــی کرده بود. اما امروز خوشبینی 
به محرک های اقتصادی که از ســوی دولت های 
مختلف برای رشــد اقتصادی مطرح شده،   باعث 
شد تا قیمت نفت به مدار صعود بازگردد. قیمت 
نفــت برنــت در معاملات روز جاری با رشــدی 
بیــش از یک درصد به ۵۵ دلار و ۳۴ ســنت در 
هر بشــکه رسید.قیمت نفت شاخص  آمریکا نیز 

حدود ۰.۴ درصد گران تر از دیروز معامله شد و 
۵۲ دلار و ۵۶ ســنت در هر بشکه قیمت خورد.

افزایش قیمت نفت از ابتدای سال ۲۰۲۱ میلادی 
تحت تاثیر کاهش تولید نفت از ســوی اعضای 
اوپک پلاس و همچنین افزایش پیش بینی رشد 
اقتصادی جهان آغاز شــده اســت. این در حالی 
است که سال گذشته قیمت نفت به دلیل شیوع 
کرونا،  کاهش کم سابقه تقاضا و جنگ تولید نفت 
در بهار از ســوی تولیدکننــدگان بزرگ با افت 

همراه شده بود.

افزایش قیمت نفت با امید به بهبود اقتصاد جهانی

 اســتاندار یزد بــا بیان اینکه دغدغــه مردم این 
خطــه کویری، تامین آب شــرب اســت از وزیر 
نیرو خواســت از طریق رایزنی با سایر مقامات و 
مســوولان کشوری، این دغدغه مردم استان را به 
حداقل برساند. به گزارش ایرنا محمد علی طالبی 
روز سه شنبه در آیین بهره برداری از چهار پروژه 
صنعت برق استان که بصورت ویدئو کنفرانس با 
حضور وزیر نیرو انجام شد افزود: مردم استان یزد 

به شدت نگران تامین آب شرب خود هستند .
وی اظهار داشت: امیدواریم با تدابیر وزارت نیرو و 

مسولان کشــوری مشکل تامین آب مردم استان 
مرتفع شود.

استاندار یزد در بخشی دیگر از سخنان خود گفت: 
در سالهای اخیر اقدامات و فعالیت های ارزشمندی 
در زمینه توسعه شبکه برق در استان صورت گرفته 

که قابل قدردانی است.
طالبی ادامه داد:همچنین در راستای توسعه زیر 
ساخت برق برای سرمایه گذاری در استان کارهای 
بسیار بزرگی انجام شده است که ماحصل آن قرار 
گرفتن اســتان در جایگاه رتبه اول برق صنعتی 
کشــور می باشــد. وی ضمن تقدیــر از تعامل و 
همکاری صنایع استان در زمینه برق اضافه کرد:  
پویش هر هفته الف - ب - ایران از سوی وزیر نیرو 
موجب  سرزندگی و شادابی به طرح های مختلف 
به ویژه در حوزه  آب و برق شده که استان یزد هم 
در این پویش در مراحل مختلف طرح های خوبی 

را افتتاح کرده است.

استاندار، تامین پایدار آب شرب یزد را از وزیر نیرو خواستار شد
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اخــبــار  

یک کارشــناس بازار سرمایه با اشاره به روند معاملات 
اخیر بازار ســهام به پنج عامل تاثیرگــذار در ریزش 
شاخص بورس اشــاره کرد و گفت: ترس سهامداران 
از اصلاح پرشــتاب شاخص بورس، روند معاملات بازار 
سهام را وارد فاز هیجانی کرده است.»مهدی محسنی« 
دیروز )سه شــنبه( در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا به روند پرشتاب افت شاخص بورس در بازار اشاره 
کرد و افزود: در چند وقت اخیر شاهد افزایش ریسک 
بازار بودیم، بخشــی از ریسک های ایجاد شده در بازار 
به نرخ دلار و دارایی های بلوکه شده در دیگر کشورها 
مانند چین و کره بر می گردد که احتمال آزادشــدن 
آن وجــود دارد. وی اظهار داشــت: برخی معتقدند با 
آزاد شــدن دارایی های بلوکه شده، نرخ دلار در مسیر 
نزولی قرار می گیرد که به نظر می  رســد افت قیمت در 
بازار ارز موقتی باشــد. به گفته محسنی، اختلاف های 

ایجاد شــده بین برخی از مسوولان در زمینه نرخ دلار 
باعث تاثیرگذاری بر روند معاملات بازار ســهام شــد 
و این بــازار را با هیجان همراه کرد. این کارشــناس 
بازار ســرمایه به دیگر عامل تاثیرگذار در شتاب روند 
اصلاحی شــاخص بورس اشــاره کرد و اظهار داشت: 
افزایش نرخ سوخت در صنایعی مانند پتروشیمی که 
بر سودآوری این شــرکت ها تاثیرگذار است منجر به 
کاهش سودآوری شرکت های مدنظر خواهد  شد. وی 
با بیان اینکه در کنار این مسایل شایعاتی مانند اعمال 
مالیات بر صادرات شرکت ها مطرح شده است که این 
موضــوع بر روند معاملات بورس بی تاثیر نخواهد بود، 
گفت: تاکنون این شــرکت ها معاف از مالیات بودند و 
گمانه زنی هایی مبنی بر اخذ مالیات از این شــرکت ها 
مطرح شده اســت که بر حاشیه سود شرکت ها موثر 
خواهد بود. محســنی با اشــاره به اینکه در کنار این 

مســائل، مطرح شــدن موضوع قیمت گذاری فولاد از 
ســوی وزیر صنعت، معدن و تجارت زمینه ترس بین 
سهامداران را فراهم کرد، اظهار داشت: گمانه زنی های 
مربوط به قیمت گــذاری در صنعت فولاد که احتمال 
رواج آن در دیگر صنایع وجود دارد، باعث ایجاد شوک 
در معاملات این بازار شد که به نظر می رسد اجرای این 
اقدام منتفی شده است، اما این موضوع اثر منفی خود 
را بر بازار ایجاد کرد و بر سودآوری شرکت ها تاثیرگذار 
بود. این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: روند 
معاملات بازار ســهام وارد فاز هیجان شــده است و تا 
زمانی که ریســک های ایجاد شده در بازار از بین نرود 
شاهد وجود نوسان در معاملات بورس خواهیم بود. وی 
با بیان اینکه در بورس، آینده خرید و فروش می شود، 
گفت: قیمت سهام به خصوص کامودیتی محورها در 
چند وقت اخیر اصلاح زیادی را در بازار تجربه کردند، 
اکنون با توجه به انتشــار گزارش مثبت شــرکت ها 
می توان نسبت به آینده این سهام امیدوار بود و امکان 
بازگشــت روند صعودی در ســهام شرکت های بزرگ 
وجود دارد.  محسنی اظهار داشت: عده ای از سهامدار 
در بازار وجود دارند که به دلیل ترس از معاملات فعلی 
بازار  اقدام به فروش هیجانــی در بازار کردند که این 
اتفاق باعث تاثیر کلی بر معاملات بورس شــده است. 
این کارشناس بازار سرمایه گفت: اگر قرار است دامنه 
نوســان تغییر کند، در کنــار آن باید امکان تغییر در 
حجم مبنا و زمینه هــای لازم برای افزایش آن فراهم 
شود زیرا در صورت افزایش دامنه نوسان، ریسک ایجاد 
شــده در بازار کاهش پیدا خواهد کرد. وی به اقدامات 
تاثیرگذار در بهبود روند معاملات بورس اشــاره کرد و 
افزود: تاکنون تکلیف برخی از قانون گذاری ها در کشور 
مانند نرخ ســود بانکی به عنوان سرمایه گذاری بدون 
ریسک مشخص نشده است، با ایجاد اطمینان در این 
زمینه ها برای سرمایه گذار شرایط مبهم موجود در بازار 
از بین می رود و در این صورت بازار می تواند مسیر خود 
را پیدا کند و روند معاملات این بازار به تعادل برســد. 
محسنی اظهار داشت: تا چند وقت گذشته پیشنهاد ما 
به سرمایه گذاران، سهامداری در بورس بود اما به دلیل 

تغییر مســیر بورس، بازار برخلاف پیش بینی ها پیش 
رفت و سهامداران را با ضرر و زیان های سنگین مواجه 
کرد. این کارشناس بازار سرمایه گفت: اکنون توصیه ما 
به سهامداران این است که با توجه به در پیش گرفتن 
روند نزولی قیمت دلار،  بیشتر به سمت سهامی پیش 
روند که علاوه بر اینکه دلاری محور نیســتند و شامل 
نرخ گذاری دستوری نمی شوند، با محدودیت صادرات 
هم همراه نباشــند. وی اظهار داشــت: تا یک ســال 
آینده سهام کامودیتی محور مانند فولاد و پتروشیمی 
بازدهی بهتری را در مقایســه با نرخ سود بانک ها در 
اختیار ســهامداران قرار می دهد اما ســهامداران در 
 این بازار باید با تحلیل و بررســی های درست اقدام به 

سرمایه گذاری کنند. 
شاخص بورس ۳۸۵ واحد رشد کرد

شــاخص کل در بازار بورس دیروز )ســه شنبه( ۳۸۵ 
واحد رشد داشــت که در نهایت این شاخص به عدد 
یک میلیون و ۱۵۰ هزار واحد رســید.به گزارش روز 
سه شنبه ایرنا، در معاملات امروز بیش از ۱۱ میلیارد و 
۱۷۰ میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 
۹۸ هزار و ۳۸۶ میلیارد ریال داد و ستد شد.همچنین 
شــاخص کل )هم وزن( با ۶ هزار و ۴۶۲ واحد کاهش 
به ۴۳۰ هزار و ۴۲۰ واحد و شاخص قیمت )هم وزن( 
بــا چهار هزار و ۲۲۸ واحد افت بــه ۲۸۱ هزار و ۶۲۸ 
واحد رسیدند.شاخص بازار اول هفت هزار و ۶۹۹ واحد 
افزایش و شــاخص بازار دوم ۲۵ هــزار و ۱۶۸ واحد 
کاهش داشت.علاوه بر این در بین تمامی نمادها، نماد 
فولاد مبارکه اصفهان )فــولاد( با دو هزار و ۴۶ واحد، 
شــرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( با 
۸۶۳ واحد، معدنی و صنعتی گل گهر )کگل( با ۸۵۹ 
واحد، معدنی و صنعتی چادرملو )کچاد( با ۷۱۰ واحد، 
ایران خودرو )خودرو( با ۶۸۱ واحد، فولاد خوزســتان 
)فخوز( با ۶۵۲ واحد، پتروشــیمی پردیس )شپدیس( 
با ۵۴۹ واحد، ســرمایه گذاری غدیر )وغدیر( با ۴۸۸ 
واحد، پالایش نفت بندرعباس )شبندر( با ۴۶۸ واحد 
و پالایش نفت تهران )شتران( با ۴۵۷ واحد بیشترین 

تاثیر مثبت را بر شاخص کل داشتند.

مدیرعامل بانک سپه گفت: سیستم حقوق و دستمزد 
کارکنان بانک سپه و مجموعه های ادغامی )پنج بانک 
نظامی( از ابتدای ۱۴۰۰ یکســان خواهد شــد.   به 
گزارش روز سه شــنبه ایرنا، طرح ادغام پنج بانک و 
موسسه مالی نظامی در بانک سپه با هدف ساماندهی 
شبکه بانکی کشور از اواخر ســال ۹۷ آغاز شد.  ۱۰ 
خرداد ســال جاری بود که خبر ادغام بانک حکمت 
به عنوان نخستین بانک نظامی در بانک سپه منتشر 
شــد و از همان زمان اعلام شد که در گام بعدی قرار 
است چهار بانک و موسســه اعتباری انصار، قوامین، 
مهر اقتصاد و مؤسسه اعتباری کوثر نیز فرایند ادغام را 
طی کنند. علاوه بر ادغام شعب، مقرر شد شرکت های 
زیرمجموعه بانک های وابســته به نیروهای مسلح نیز 
تعیین تکلیف شــوند.بانک های وابســته به نیروهای 
مســلح دارای ۲۸۵ شرکت هســتند که بانک سپه 
باید با اجرای راهکارهای انحــلال، ادغام، واگذاری و 
ادامه فعالیت، این شرکت ها را تعیین تکلیف کند.در 
تازه ترین گام از روند ادغام بانک های نظامی، موضوع 
سازماندهی وضعیت کارکنان این بانک در مرکز توجه 
قرار گرفته است. به گزارش بانک سپه، مدیرعامل این 
بانک با اشاره به پیچیدگی های فرآیند ادغام پنج بانک 
وابسته به نیروهای مســلح در بانک سپه در تشریح 
اقدامات این بانک در حوزه نیروی انسانی، گفت: اولین 
و مهمترین اقدام بانک سپه در خصوص نیروی انسانی 
بانک های ادغامی، موضوع ساماندهی و صدور احکام 
آنان از جمله بحث حقوق دستمزد و مزایای دریافتی 
بود.  »محمد کاظم چقــازردی« افزود: به دلیل آنکه 
پنج بانک مذکور قبل از ادغام در بانک سپه دارای نظام 
پرداخت حقوق و دســتمزد متفاوتی بوده اند، یکسان 
سازی آنها و تطبیق با ضوابط و مقررات ناظر بر بانک 
دولتی سپه زمان بر و پیچیده خواهد بود. وی با تاکید 
بر اینکه به دلیل ماهیت خصوصی این بانک ها  هر یک 
از آنها دارای نظام های خاصی بوده اند و ســاماندهی و 
یکسان سازی نظام های پرداخت حقوق و دستمزد و 

مزایا و رده بندی شغلی و مدیریتی کارکنان بانک های 
مذکور در راس اولویت های بانک ســپه قرار داشته و 
دارد. مدیر عامل بانک سپه افزود: همزمان با برگزاری 
مجامــع  ادغام هر یک از بانک هــا،  اقدامات لازم از 
سوی بانک ســپه انجام شد، در این راستا با توجه به 
اینکه مجمع ادغام بانک های قوامین، انصار و موسسه 
کوثر طی ماه گذشــته صورت گرفت، بنابراین بانک 
ســپه برای تطبیق نظام پرداختی حقوق و دستمزد 
این بانک ها با بانک سپه، به زمان بیشتری نیاز داشت. 
وی اظهار داشت: در خصوص بانک های مهر اقتصاد و 
حکمت ایرانیان که مجامــع ادغام آنها در خرداد ماه 
برگزار شــد با اقدامات و مصوبات هیات مدیره، امور 
مربوط  به حقــوق و مزایای پرداختی آنان ســامان 
یافته و در مــواردی نیز با اقدامات مثبت بانک حتی 
دریافتی های کارکنان آن بانک ها نســبت به وضعیت 
گذشــته افزایش قابل توجهی یافته است. چقازردی 
گفت: در این راســتا با توجه به برگزاری مجمع بانک 
انصار، قوامین و کوثر در ماه گذشته و پیوستن مدیران 
و کارکنان این بانک ها به بانک ســپه، موضوع تطبیق 
حقوق و مزایای کارکنان آن به قید فوریت و اهمیت 
در دســتور کار واحدهای ذیربــط بانک قرار گرفت و 
نتیجه این اقدامات به طرح موضوع در جلســه هیات 
مدیره منتج شد که بر اساس  آن  تصمیمات مناسبی 
همچون اســتمرار پرداخت پاداش های مناســبتی، 
پاداش های مبتنی بر عملکــرد، پرداخت فوق العاده 
اضافــه کار ایــن بانک ها طبق روال گذشــته و ارایه 
همه خدمات رفاهی، بیمه ای، بهداشــتی و درمانی به 
روال ســابق بانک های ادغام شده، اتخاذ و برای اجرا 
به واحدهای عملیاتی ابلاغ شــد. وی افزود: همچنین 
برای بهبود دریافتی کارکنان این بانک ها و موسســه 
کوثر مقرر شــد همانند بانــک مهر اقتصاد و حکمت 
ایرانیان ســابق در نحوه محاســبه اقساط تسهیلات 
دریافتی، وام های کارکنان مذکور بازنگری لازم صورت 
پذیرد. بدیهی اســت مجموعه این اقدامات بر اساس 

اختیارات اخذ شده از مراجع ذیصلاح تا پایان اسفند 
ماه سال جاری بوده و از ابتدای سال ۱۴۰۰ برای همه 
کارکنان بانک بزرگ سپه یکسان سازی و یکپارچگی 
انجام می شود. چقازردی گفت: مطابق الزامات ناظر بر 
بانک ســپه به عنوان یک بانک دولتی نظام حقوق و 
دستمزد همه کارکنان اعم از سپه و بانک های ادغامی 
تابع ضوابط و مقررات یکسان خواهد بود و هیچ گونه 
تفاوت وتمایزی وجود نخواهد داشت. وی اظهارداشت: 
بدیهی است پرداخت پاداش های مبتی بر عملکرد از 
قبیل کارانه، پاداش های مــوردی و نظایر آن ارتباط 
مستقیم با عملکرد واحدها و کارکنان ذیربط خواهد 
داشت و به تناسب کارایی و عملکرد واحدها و کارکنان 
تابعه صف و ســتاد در چارچوب ضوابط و مقررات و  
بودجه مصوب مجمع عمومی بانک برخوردار خواهند 

شد. چقازردی در خصوص وضعیت کارکنان شرکتی 
بانک های ادغامی نیز اظهار داشت: همکاری کارکنان 
شــرکتی وابسته به موسسه و بانک های ادغامی طبق 
قرارداد منعقد شده با شرکت خود بدون هیچ تغییری 
با بانک سپه نیز تداوم خواهد داشت. وی افزود: مطابق 
تصمیمات اتخاذ شــده واحدی در مرکز با محوریت 
مدیریت امور منابع انسانی و مدیریت امور برنامه ریزی 
و ســازمان و اداره کل روابط عمومی تعیین شده اند.

مدیرعامل بانک ســپه تاکید کرد: اصلی ترین بخش 
پــروژه ملی ادغام بــا نصب تابلوها و صــدور احکام 
خاتمه پذیرفــت و امروز دیگر نباید موضوعات جزئی 
درون ســازمانی در کانال هــای غیر رســمی که می 
 تواند مورد سواســتفاده دشــمنان قسم خورده نظام 

قرار گیرد مطرح شود.

پنج عامل تاثیرگذار در ریزش اخیر شاخص بورس

آخرین وضعیت ساماندهی نیروی انسانی بانک های نظامی ادغام شده

استعفای رییس سازمان بورس و تداوم ریزش ها

 آقای رئیس جمهور 
به داد بورس برسید!

مصطفی داننده 
ســکوت  دولت در مورد بورس  درست زمانی که دلار در حال 
پایین آمدن اســت و به نظر می رسد آماده رسیدن به زیر ۲۰ 

هزار تومان است، عجیب به نظر می رسد.
ســواد اقتصادی ندارم و از بورس سر در نمی آورم. از نظر فنی 
نمی دانم الان در بورس چه اتفاقی افتاده اســت اما می دانم که 
بســیار از ســرمایه گذاران فعلی در بورس به خاطر اعتماد به 

سخنان رییس جمهور  وارد این میدان شدند.
شاید برخی بگویند، »چشمشان کور، دندشان نرم« می خواستند 
حرف رییس جمهور را گوش نکنند و پول شــان را وارد بورس 
نکنند. لطفا در قضاوت های خود کمی به این مردم حق بدهیم. 

سرمایه شان مثل کوه یخ در حال آب شدن است.
مردم نگران ارزش پول شان هستند. پولی که هر روز بی ارزش تر 
از روز قبل می شــود. پولی که نمی شود با آن برای فردا برنامه 
ریزی کرد. مردم ترســیده، پول خود را وارد بازارهایی می کنند 

که سرمایه شان سقوط نکند.
خیلی هــا وارد بازار دلار و طلا شــدند. عــده ای دیگر به حرف 
رییس جمهور و دیگر مقامات گوش دادند و وارد بورس شدند. 
حالا همین عده کاسه چه کنم چه کنم دست گرفته اند و قطعا 

دیگر به حرف هیچ مقام رسمی اعتماد نخواهند کرد.
ســکوت  دولت در مورد بورس  درست زمانی که دلار در حال 
پایین آمدن اســت و به نظر می رسد آماده رسیدن به زیر ۲۰ 

هزار تومان است، عجیب به نظر می رسد.
آنقدر اوضاع  بورس خراب اســت و مردم نگران ســرمایه خود 
هســتند و از این وضیت شاکی هستند که پایین آمدن قیمت 

دلار در حاشیه قرار گرفته است.
نمی دانم در پاســتور چه می گذرد اما بهتر است، دولت همین 
امروز وارد بورس شــود و سروســامانی به وضعیت بدهد. اگر 
رییس جمهور مردم را تشــویق به حضــور در بورس نمی کرد، 
آنقدر وضعیت امروز به چشــم نمی آمد اما حالا که خودشــان 

گفته  اند باید خودشان هم سروسامانی به آن بدهند.
بله، بورس هم مثل دیگر بازارها با بالا و پایین است. قطعا سود 
و زیان دارد اما وضعیت به گونه ای شــده است که چند ماهی 

است همه در حال ضرر کردن هستند.
مــا به عنوان افــرادی که هیــچ حقوقی در جامعــه نداریم و 
مسئولیت کشور در دست مان نیست وقتی به دوست و آشنایی 
توصیه اقتصادی می کنیم) که البته پیشــنهاد می کنم در این 
بازار به هیچ فردی حتی عزیزترین ها، توصیه اقتصادی نکنید( 

هر روز به او زنگ می زنیم و وضعیت پولش را می پرسیم.
من اگر جای رییس جمهور بودم، زمین را به زمان می دوختم تا 
اعتبار حرفم به همین راحتی ها زیر سوال نرود. آنهم در زمانی 
که در حال رســیدن به یک موفقیت نسبی یعنی پایین آمدن 
قیمت دلار و احتمالا به آرامش رسیدن اقتصاد کشور هستیم.

شــواهد از اختلاف برخــی از اعضای دولت در مــورد بورس 
حکایت دارد و بهتر اســت رییس جمهور حداقل در این مورد 
برخلاف خیلی از مسائل دیگر، ورود کند و اجازه ندهد اختلاف 
وزارت خانه ها بــر روی زندگی مردم تاثیر بگذارد. انشــالله که 

اختلاف وزارت خانه ها به سیاست خارجی و ترامپ ربط ندارد.

سهامداران به سودآوری شرکت ها 
توجه کنند

مدیرعامل شــرکت تأمین سرمایه امین در مجمع این شرکت با 
بیان اینکه سهامداران به سودآوری هر شرکت توجه کنند، گفت: 
شرکت تأمین سرمایه امین به زودی ۵۷ درصد افزایش سرمایه 
می دهد و به ازای هر ســهم ۶۰ تومــان توزیع کرد. به گزارش 
خبرنگار اقتصادی خبرگزاری فارس، اولین مجمع عمومی سالانه 
شرکت تأمین سرمایه امین، امروز با حضور اکثریت سهامداران 
و با رعایت پروتکل های بهداشــتی در محل این شرکت برگزار 
شد. در این مجمع بعد از ارائه گزارش حسابرسی شده به هیأت 
مدیره، ســلمان خادم المله گفت: ســهامداران در هر شرکت به 
ســودآوری آن شرکت توجه داشــته باشند و فقط قیمت سهام 
مدنظر نباشد، چون قیمت سهام در بازار براساس عرضه و تقاضا 
تعیین می شــود که در این زمینه شرکت تأمین سرمایه امین، 
میزان ســود خــود را از ۱۰۰ میلیارد تومان بــه ۴۲۰ میلیارد 
تومان افزایش داد و این مقدار ســود برای سال آینده هم بهتر 
خواهد شــد.  وی گفت: برای سال مالی منتهی به ۳۱ شهریور 
۹۹ میزان ســود به دســت آمده به ازای هر سهم ۱۰۰ تومان 
بوده اســت که با تصویب هیأت مدیره، بخشی از این سود برای 
افزایش سرمایه درنظر گرفته شده و بخشی نیز بین سهامداران 
توزیع می شــود که به ازای هر سهم ۶۰ تومان سود می پردازیم. 
حق حضور اعضای هیــأت مدیره غیرموظف نیز از ۲.۳ میلیون 
تومان به صورت ناخالص به  ۲.۸ میلیون تومان به صورت ماهانه 
افزایــش پیدا کرد. گرچه مدیرعامل پیشــنهاد کرد با توجه به 
تعهد اعضای هیأت مدیره در قبال امضاهای آنها، این عدد ناچیز 
اســت و پیشنهاد حق حضور ۳ میلیون تومانی داد، اما درنهایت 
به تصویب نرســید و همان رقم ۲.۸ میلیون تومان تصویب شد.  
خادم المله گفت: شــرکت تأمین سرمایه امین دارای ۷ سهامدار 
عمده است که امسال برای اولین بار در ۱۵ مردادماه وارد بورس 
شد که در عرضه اولیه این شــرکت حدود ۶ میلیون نفر سهام 
امیــن را خریداری کردند، اما در حــال حاضر ۲.۴ میلیون نفر 
افراد حقیقی ســهامدار و ۷ عضو حقوقی نیز به عنوان سهامدار 
ســهام ممتاز در شرکت هســتند و انتظار می رود با رسیدن به 
تعداد یک میلیون ســهامدار، وضعیت شرکت به تعادل می رسد.  
وی ادامه داد: امســال تأمین سرمایه امین ۴۲۰ میلیارد تومان 
سود کســب کرد که همه آن را بین سهامداران تقسیم کردیم 
و نسبت به ســال قبل از رشد ۷۷ درصد برخوردار بود. به ازای 
هر ســهم ۱۰۰ تومان به دســت آمد، اما ســود قابل تقسیم به 
ازای هر ســهم ۶۰ تومان درنظر گرفته شد.  به گفته مدیرعامل 
تأمین ســرمایه امین بیش از ۱۲ هــزار میلیارد تومان اوراق در 
یک ســال گذشته تعهد شد. همچنین عرضه اولیه سهام شستا 
در بورس توسط تأمین سرمایه امین انجام شد. همچنین تأمین 
مالی برای شــرکت گل گهر، فولاد مبارکه، چادرملو، شــرکت 
سرمایه گذاری سیتا، پتروشیمی جم و صندوق بازنشستگی انجام 
شــد. خادم المله همچنین در مورد پرونده های حقوقی شرکت 
تأمین ســرمایه امین گفت: پرونده هایی داشتیم که طرف ما به 
تعهدات خود عمل نکرده بودند و ما وکیل مناســبی گرفتیم و 
در همــه پرونده ها موفق بودیم که عمده این پرونده ها به خاطر 

بی توجه به یکسری مفاهیم حقوقی بوده است.

بانک، بیمه، بورس

معــاون فرهنگی اجتماعــی وزارت تعــاون، کار و 
رفاه اجتماعی از برنامه اعطــای هفت هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان تســهیلات بانک توســعه تعاون در 
طرح اقدام ملی مسکن خبر داد.ابراهیم صادقی فر 
معاون فرهنگی اجتماعــی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در حاشیه نشست شورای مسکن استان 
سمنان، اظهار داشــت: مجموع ثبت نام کنندگان 
واجد شــرایط در طرح اقدام ملی مسکن از جامعه 
کارگری، بازنشستگی و مستمری بگیر کشور  ۳۵۸ 
هزار نفر است.وی گفت: بانک توسعه تعاون با تأمین 
اعتباری بالغ بر هفت هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان در 
این طرح و بقیه طرح های مســکن گروه های هدف 
وزارت خانه مشــارکت خواهد کرد.معاون فرهنگی 
اجتماعــی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: 
پیش بینی شــده با اجرای این الگو قیمت تمام شده 
مســکن برای این افراد تــا ۲۰ درصد کاهش یابد.

وی خاطر نشــان کرد: شــرکت های تعاونی که در 

زمینه ساخت مسکن کارگران فعال هستند مشکلی 
برای دریافت این تسهیلات ندارند.صادقی فر عنوان 
کرد: ساخت ۲۰۰ هزار واحد مسکونی برای جامعه 
کارگری، بازنشستگی و مستمری بگیر کشور در قالب 
طرح اقدام ملی مسکن هدف گذاری شده است.وی 
یادآور شد: از مجموع ۸۵۰ هزار نفر ثبت نام کننده 
واجد شــرایط در طرح اقدام ملی مسکن از جامعه 
کارگری، بازنشستگی و مستمری بگیر کشور، ۱۷۵ 
هزار نفر در فرایند ثبت نــام، پرداخت آورده اولیه و 

تکمیل موجودی قرار گرفتند.

۷۵۰۰ میلیارد تومان تسهیلات بانک توسعه تعاون

مدیر مرکز تماس شرکت سپرده گذاری مرکزی، از 
پذیرش ۲۶ شرکت سرمایه گذاری استانی در بورس 
خبر داد و گفت: ۶ اســتان باقیمانده نیز به محض 
اتمام مراحل قانونی پذیرش در تابلوی بورس دیده 
خواهند شــد. به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه 
ایران؛ »مژگان صفری مقدم«  با بیان اینکه تاکنون 
بارها در این زمینه که ســهامداران ســهام عدالت 
چگونه می توانند دارایی خود را مشــاهده کنند و از 
فروش دارایی خود مطلع شــوند سوال شده است، 
گفت: در این زمینه باید اعلام کرد که سهامداران از 

هر کارگزاری که اقدام به ثبت سفارش فروش سهام 
خــود کرده اند و به عنوان کارگــزار ناظر در فروش 
سهام شناخته می شــوند، از طریق پنل کارگزاری 
می توانند نســبت به دارایی خود مطلع شوند.وی 
ادامه داد: در صورتی هم که ســهامداران نسبت به 
فروش ســهام خود منصرف شده اند، اگر همچنان 
سهام آنها در وضعیت سفارش باز قرار داشته باشد 
می توانند نسبت به لغو فروش سهام خود اقدام کنند.

صفری مقدم در پاسخ به سوال دیگر در این زمینه 
که تاکنون چه تعداد شــرکت های سرمایه گذاری 
اســتانی در بورس پذیرش شده اند، گفت: تا کنون 
۲۶ شرکت سرمایه گذاری استانی پذیرش شده اند و 
۶ شرکت سرمایه گذاری استانی دیگر باقی مانده اند 
که به محض اتمام انجام مراحل پذیرفته شــدن در 
بازار سرمایه و قیمت گذاری آنها، در تابلوی معاملات 
بورس قرار می گیرند و سهامداران می توانند نسبت به 

فروش آن اقدام کنند.

پذیرش ۲۶ شرکت سرمایه گذاری استانی در بورس
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اخــبــار

یک فعال اقتصادی گفت: خریداران محصول و فروشندگان مواد اولیه 
غیرشفاف هستند و معمولا تنها تولیدکننده است که مالیات بر ارزش 

افزوده را می پردازد.
حامــد آریامنش، کارآفرین حوزه ســاختمان و نایــب رئیس انجمن 
تولیدکنندگان ســنگ ســاختمانی با اشــاره به عوامل رکود صنایع 
ســاختمانی گفت: تولیدکنندگان فعال در این حوزه با انواع و اقســام 
تهدیدات مواجه هســتند و کار کردن در شرایط فعلی اقتصاد کشور، 

منوط به قبول ریسک بالایی از ناحیه های مختلف است.
این فعال اقتصادی با اشاره به کارکرد فعلی مالیات بر ارزش افزوده به 

عنوان یکی از دلایل افزایش قیمت کالاها، گفت: هزینه ۹ درصدی بر 
روی هر نهاده تولیدی ما در شــرایطی که این هزینه توسط خریداران 

عمده پرداخت نمی شود، تنها باعث تضعیف تولیدکننده است.
مالیات بر ارزش افزوده کارکرد خود را از دست داده است

وی در تشــریح کارکرد اصلی مالیات بــر ارزش افزوده گفت: قرار بود 
شــفافیت جریان کالا و خدمات نتیجه اخذ مالیــات بر ارزش افزوده 
باشــد اما بدون پرده باید گفت، اکثــر تولیدی ها با اخذ مجوز زیر ذره 
بین ســازمان مالیاتی می آیند؛ پس جریان کالا تقریبا مشخص است 
و نیازی به اخذ مالیات نیســت.آریامنش، در توضیح عملکرد نامطلوب 

مالیات بر ارزش افزوده گفت: خریداران محصول و فروشــندگان مواد 
اولیه غیرشفاف هستند و عملا با اخذ مالیات بر ارزش افزوده و امکان 
بدون فاکتور خریدن محصولات، حلقه های پسین و پیشین تولیدی ها 
از پرداخــت مالیات بر ارزش افزوده ســر باز می زننــد و معمولا تنها 

تولیدکننده است که مالیات را می پردازد.
خروج سرمایه از بخش مولد اقتصادی به دلیل تصمیمات غیر 

کارشناسی مسئولان
نایــب رئیس انجمن تولیدکنندگان ســنگ ســاختمانی در ارتباط با 
مسدود شــدن ســرمایه در گردش تولیدی های صنعت ساختمان به 
صورت اعتبار نزد سازمان امور مالیاتی تاکید کرد: در قانون مالیات بر 
ارزش افزوده مقرر شــده در صورتی  که صورت حساب ها کاملًا شفاف 
باشــند، اعتبارات مالیاتی به تولیدکنندگان برمی گــردد، اما در واقع 
این طور نیســت و اعتبارات مالیاتی از ۲ راه برگشت داده می شود. اول 
اینکه همان اعتبار با مالیات ارزش افزوده فصل بعدی تســویه شــود و 

دوم اینکه به صورت نقدی به مؤدی برگردد.
آریامنش ادامه داد: مؤدی اگر روش اول را انتخاب کند تایید می شود، 
ولــی اگر روش دوم را انتخاب کنــد و طلب پول نقد کند، ممیز برای 
اینکه به هر طریقی ایراد و اشــکالی پیدا کند حکم رسیدگی مالیات 
بر درآمد مشــاغل برایش می زند. عملا برای تســویه حســاب اعتبار 
تولیدکننده حداقل ســه ماه هیچ پولی نصیبش نخواهد شد که سبب 

کاهش بخش مهمی از سرمایه در گردش تولید خواهد شد.
ایــن فعال اقتصادی ضمن انتقاد از عملکرد دولت، گفت: در حالی که 
در ســال جهش تولید به سر می بریم اما دولت هیچ گامی برای بهبود 
فضای کســب و کار ما انجام نمی دهد. قطعــا ادامه این روند منجر به 

خروج سرمایه از حوزه مولد اقتصاد می شود.
آریامنش در پایان، با اشــاره به خروج سرمایه از صنعت ساختمان به 
بخش های سوداگری گفت: بخش ۱۰ درصدی از فعالان صنعت ما به 
دلیل ریسک بالای تولید به حوزه خرید و فروش مسکن و دلالی ورود 
کرده اند و نه تنها سرمایه را از بخش مولد خارج کردند بلکه نزدیک به 

۷۰ تا ۸۰ نفر نیز در طی این فرآیند بیکار شده اند.

معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه هر ســه 
شــنبه در شــرکت راه آهن برنامه »سه شنبه های 
ریلی بــا طعم فناوری« به صــورت زنده برگزار می 
شــود، گفت: با همکاری کشورهای منطقه به زودی 

»سه شنبه های ریلی خاورمیانه« را خواهیم داشت.
بــه گزارش فــارس، دهمین رویداد سه شــنبه های 
ریلی با طعم فناوری، امروز سه شــنبه ۳۰/۱۰/۹۹ با 
موضوعات، »نوآوری در بازسازی شولدر های آسیب 
دیده پابند پاندرول«، »ارتقای ایمنی در گذرگاه های 
همســطح کارگروه تخصصی بهره وری« و »فناوری 
تولید داخل توربو شارژر لکوموتیو« در مرکز جهادی 
پیشرفت راه آهن برگزار شد.در این مراسم مدیرعامل 
شرکت راه آهن بیان کرد: سامانه مدیریت استعدادها 
برای ارتقاء و تبدیل وضعیت و شناسایی استعدادها و 
شایسته گزینی است. سعید رسولی بیان کرد: تا پایان 
سال تعداد محدودی مجوز تبدیل وضعیت از قرارداد 
شــرکتی به کار معین اخذ می کنیم و با شناسایی 
افراد شایسته تر در این مرحله از کارکنان و همکاران 

شرکت های طرف قرارداد راه آهن به قرارداد معین 
تبدیل می شــوند.مدیرعامل شــرکت راه آهن بیان 
کرد: از ابتدای ســال ۹۸ تا پایان ۹۸ تعداد ۹۵۷ نفر 
قرارداد آنها اصلاح و تجمیع شد.وی بیان کرد: مرکز 
جهادی پیشرفت راه آهن در ۲۲ تیرماه امسال افتتاح 
شــد، سال ۹۸ فهرست مســائل و مشکلات در این 
بخش بررسی و احصا و ۱۷۶ مسئله استخراج شد و 
موضوعات دسته بندی شد.رسولی اضافه کرد: در این 
راستا سازمان ملی بهره وری ایران، شرکت راه آهن 
ایران را به عنوان یکی از سه دستگاه بهره ور معرفی 
کرد.معــاون وزیر راه و شهرســازی گفت: در مرکز 
جهادی پیشــرفته راه آهن مســائل مهم را مشخص 
کرده ایم و امروز ۳۰ مســئله در دستور کار ما است 
و برای آنها کارگروه تخصصی تشکیل شده است، در 

زمان کوتاه با هزینه کم و با نتایج ارزنده و کاربردی 
مشکلات رفع می شود.وی با بیان اینکه هر سه شنبه 
برنامه سه شنبه های ریلی با طعم فناوری به صورت 
زنده برگزار می کنیم، گفت: به زودی سه شــنبه های 
ریلی خاورمیانه را برگزار خواهیم کرد.معاون وزیر راه 
و شهرسازی توضیح داد: روز گذشته رئیس راه آهن 
آذربایجــان از مرکز جهادی راه آهن بازدید و دعوت 
کرد همکاری مشــترکی با آذربایجان در حوزه سه 
شنبه های ریلی داشته باشیم.رسولی افزود: همچنین 
پیش از این هم با راه آهن های ترکیه و عراق سندی 
در ایــن باره تهیه کردیم که در حال تنظیم اســت.

مدیرعامل شــرکت راه آهن اضافه کرد: از امروز هم 
این موضوع را با راه آهن افغانســتان در مراسم دوره 
آموزشی کارکنان راه آهن افغانستان آغاز می کنیم.

معاون مســکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی 
گفت: بیمه واحدهای مســکونی طــرح اقدام ملی 
مســکن رویکرد مثبتی در ارتقای کیفیت صنعت 
ساختمان و اطمینان متقاضیان و بهره برداران برای 

آینده این واحدهاست.
به گزارش خبرنــگار اقتصادی خبرگزاری فارس به 
نقل از پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، محمود 
محمودزاده، معاون مســکن و ساختمان وزیر راه و 
شهرســازی در بیان جزئیــات تفاهم نامه همکاری 
وزارت راه و شهرسازی با بیمه البرز به منظور بیمه 
ســاختمانی پروژه های طرح اقدام ملی مســکن را 
اعلام کــرد و گفت: انعقــاد تفاهم نامه وزارت راه و 
شهرسازی با شرکت بیمه البرز با هدف ورود صنعت 
بیمه به صنعت ســاختمان به منظور ایجاد کیفیت 

در ساختمان ها به امضا رسید.
معاون مسکن و ساختمان ادامه داد: این تفاهم نامه 

با این هدف به امضا رســید تا متقاضیان نسبت به 
کیفیت واحدهای مســکن ملی، اطمینان داشــته 
باشند و بدانند که واحدهایشان تا چند سال از نظر 
کیفی، بیمه شده است. در عین حال، این اطمینان 
برای متقاضیان ایجاد شود که هزینه های احتمالی 

بعدی برای آنها وجود ندارد.  
انعقاد قرارداد همکاری بین وزارت راه و 

شهرسازی و بشرکت بیمه
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به نظارت 
مضاعف شرکت بیمه البرز در پروژه های ساختمانی 
طرح اقدام ملی مســکن، در خصوص روند انتخاب 
شــرکت بیمه گر، توضیح داد: با اســتعلام گسترده 
و مذاکــرات نزدیک به ۸ ماه، شــرکت بیمه البرز 
برای انعقــاد تفاهم نامه همــکاری بیمه پروژه های 
ساختمانی مســکن ملی، انتخاب شد. شرکت بیمه 
البرز بــا عدد نیم در هزار قیمت تمام شــده برای 

رفع عیوب اساسی و پنهان طرح اقدام ملی مسکن 
در همکاری با معاونت مسکن و ساختمان اقدام به 

بیمه واحدهای مسکن ملی خواهد کرد.   
وی خدمات بیمه ای واحدهای مسکن ملی را شامل 
عیوب ســازه ای، نما، تاسیســات برقی، تاسیسات 
مکانیکــی، عایق، آسانســور و چنانچــه متقاضی 
متمایل باشــد با تخفیف های ویژه شامل بیمه های 

زلزله و آتش سوزی، برشمرد.
محمودزاده گفت: یکی از محاســن شــرکت بیمه 
البرز این اســت که متقاضیــان در بیمه واحدهای 
ساختمانی خود ۳۰ درصد را به شکل نقد و مابقی 
را در اقساط ۳۶ ماهه پرداخت خواهند کرد که این 
اتفاق بزرگی در ارتقای کیفیت صنعت ساختمان و 
اطمینــان متقاضیان و بهره برداران برای آینده این 

واحدهاست.
وی تاکیــد کــرد: یکی از نکات مهمــی که از این 

تفاهم نامه و شروع این اقدام می توان انتظار داشت، 
این اســت که این ادبیات در صنعت ساختمان جا 
بیفتد که در کل کشور علاوه بر پروژه های حمایتی 
که دنبال می شــوند، کلیه پروژه های ساختمانی به 
مرور وارد چرخه بیمه شده و بهره بردار و خریداران 
این واحدها بتوانند نســبت به کیفیت این واحدها، 

اطمینان خاطر داشته باشند.

راه اندازی »سه شنبه های ریلی خاورمیانه« با همکاری کشورهای منطقه

معاون وزیر راه و شهرسازی:

واحدهای مسکن ملی بیمه می شوند

وام مسکن ایثارگران به ۱۶۰ میلیون 
تومان افزایش یافت

بانک عامل بخش مسکن در اطلاعیه ای اعلام کرد: سقف فردی 
تسهیلات خرید و ساخت مسکن ایثارگران افزایش یافت.

بــه گــزارش خبرگزاری مهــر، بانک عامل بخش مســکن در 
ابلاغیه ای از افزایش ســقف تســهیلات فردی ساخت و خرید 

مسکن ایثارگران در سال جاری خبر داد.
بر این اساس، سقف تسهیلات ساخت و خرید مسکن ایثارگران 
از این پس در چهار طبقه بندی مختلف متناسب با مشخصات 
جغرافیایی محــل تقاضا، افزایش خواهد یافــت. این اقدام در 
راســتای افزایش قدرت خرید و ساخت مســکن در میان این 
گروه از متقاضیان مســکن انجام خواهد شــد. بانک مسکن از 
ســال های گذشــته تاکنون اقدام به پرداخت تسهیلات خرید 
و ســاخت مســکن به گروه ها و اقشــار مختلف کرده است که 
پرداخت تسهیلات مسکن به ایثارگران نیز یکی از این اقدامات 

به شمار می رود.
در ابلاغیه افزایش ســقف تســهیلات خرید و ساخت مسکن 
ایثارگران که توســط بانک مسکن صادر شده است آمده است: 
در اجرای مفاد بند »د« تبصره ۱۷ قانون بودجه سال ۱۳۹۹ و 
به استناد نامه ۴ شهریور امسال بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران، افزایش سقف فردی تســهیلات خرید و ساخت مسکن 
ایثارگران در ســال ۱۳۹۹ به ازای هر واحد مســکونی به شرح 

ذیل جهت ابلاغ به واحدهای اجرایی اعلام می شود:
- در شــهرهای با جمعیت بیش از یک میلیون نفر یک میلیارد 

و ششصد میلیون ریال معادل ۱۶۰ میلیون تومان
- در مراکز استان ها یک میلیارد و دویست میلیون ریال معادل 

۱۲۰ میلیون تومان
معــادل  ریــال  میلیــارد  یــک  ســایر شهرســتان ها  در   - 

۱۰۰ میلیون تومان
- در روستاها ششصد میلیون ریال معادل ۶۰ میلیون تومان

افزایش ســقف تســهیلات خرید و ساخت مســکن ایثارگران 
مطابق با این ابلاغیه در راســتای سیاســت های اعتباری بانک 
مســکن در سال جاری و بر اســاس مقررات و ضوابط پرداخت 
تسهیلات در شبکه بانکی و همچنین مقررات و ضوابط پرداخت 

تسهیلات از سوی بانک مسکن صورت گرفته است.
همچنیــن با توجه به اینکه ســهمیه هر کدام از اســتان ها در 
پرداخت این تسهیلات در ســال جاری نزد اداره کل اعتبارات 
متمرکز می باشد، لذا متناســب با میزان تقاضا و سیاست های 
اعتبــاری بانک مســکن و اعلام بنیاد شــهید و امور ایثارگران 
متفاوت بوده و ســهمیه های مربوط به هر کدام از استان ها به 
مدیریت های شــعب مناطق و یا استان ها به منظور تسریع در 
روند به روز رســانی سقف تســهیلات خرید و ساخت مسکن 
ایثارگران ابلاغ خواهد شــد تا در اسرع وقت نسبت به پرداخت 

تسهیلات با سقف های جدید اقدام کنند.
در این ابلاغیه تاکید شــده اســت: همچنین اعطای تسهیلات 
صرفاً از محل ســهمیه ســال ۱۳۹۹ امکان پذیر بــوده )اعتبار 
ابلاغی ســال ۱۳۹۹( لذا متقاضیان در صورت ارائه معرفی نامه 
جدید می توانند از ســقف تســهیلات ابلاغی بهره مند گردند، 
مضافاً اینکه افزایش ســقف فوق به متقاضیانی که قرارداد آنان 
در سیستم تسهیلاتی بانک ثبت قطعی گردیده است )از محل 
ســهمیه سال ۱۳۹۸(، قابل تسری نخواهد بود. به این معنا که 
متقاضیان دریافت این تسهیلات در سال ۹۹ که تاکنون موفق 
به دریافت به آن نشده اند می توانند از سقف جدید تسهیلات با 

ارائه معرفی نامه از نهاد ذی محل برخوردار شوند.

اجرای راه آهن بوشهر - شیراز 
تسریع می شود

 معاون ســاخت و توســعه راه آهن، بنــادر و فرودگاه ها گفت: 
تســریع در اجرای راه آهن بوشهر به شــیراز جزو اولویت های 

شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور است.
بــه گزارش خبرنگار مهــر، عباس خطیبی ظهر سه شــنبه در 
بررســی روند ساخت خط ریلی بوشــهر به فارس در گفت وگو 
با خبرنگاران اظهار داشــت: راه آهن بوشــهر به شیراز یکی از 

خط های ریلی که در سال ۱۴۰۰ به آن توجه ویژه می شود.
وی از اختصاص ۱۰۰ میلیارد تومان به پروژه راه آهن شیراز به 
بوشهر در بودجه ســال آینده خبر داد و تصریح کرد: در ادامه 
راه آهن اصفهان به شیراز و اتصال آن به استان بوشهر به عنوان 
یکی از مناطق مهم کشور، جز سیاست های اصلی ریلی وزارت 

راه و شهرسازی است.
خطیبی بابیــان اینکــه از قطعات ۱۰ خــط راه آهن در حال 
ســاخت بوشهر بازدید شد اظهار داشــت: در ۲ سال گذشته با 
پیگیری های مســئولان و نمایندگان استان بوشهر در مجلس، 
اجرای پروژه راه آهن بوشــهر شرایط بهتری از لحاظ اجرایی و 

تأمین منابع ملی و اعتباری پیداکرده است.
وی بابیــان اینکه قطعات ۱۰ خط ریلی بوشــهر فعال اســت 
خاطرنشــان کرد: این قطعات دارای ۲۵ کیلومتر طول مســیر 
جز ســخت ترین قســمت های این پروژه است و تکمیل آن در 

اولویت قرار دارد.
معاون ســاخت و توســعه راه آهن، بنــادر و فرودگاه ها تصریح 
کرد: برای تأمین منابع این خط ریلی علاوه بر بودجه عمومی، 
روش هــای دیگری برای تأمین ســرمایه در برنامه وزارت راه و 

شهرسازی قرار دارد.
وی افــزود: در برهه ای از طریق فاینانــس خارجی چین برای 
اعتبار پروژه راه آهن شیراز- بوشــهر و عسلویه موردتوجه قرار 
گرفت که متأســفانه با شــرایط تحریم مواجه شدیم و هنوز به 

صورت قطعی محقق نشده است.
خطیبی با بیان اینکه خط ریلی شــیراز به بوشهر در قالب بازار 
ســرمایه تعریف شده است، تصریح کرد: وزارت راه و شهرسازی 

مصمم است این پروژه را دنبال و تکمیل کند.
وی اضافه کرد: همه روش های سرمایه گذاری برای اجرای این 
پروژه در دســتور کار قرار داریم و موضوع فاینانس برای ۴۵۰ 
کیلومتر پروژه راه آهن شیراز به بوشهر هنوز از دستور کار خارج 

نشده است.
خطیبی گفت: اگر شــرایط مجدد، بتواند فضایی ایجاد کند که 
آن فاینانس محقق شــود مورداســتفاده قرار می گیرد چراکه 

مذاکرات فشرده ای با طرف چینی انجام شده است.
معاون ساخت و توســعه راه آهن، بنادر و فرودگاه ها استفاده از 
روش های تأمین ســرمایه از محل ماده ۵۶ برای پروژه راه آهن 
شیراز به بوشــهر خبر داد و تصریح کرد: علاوه بر این استفاده 
از روش بازار سرمایه به صورت جدی در برنامه و دستور وزارت 

راه و شهرسازی قرار دارد.

 خروج سرمایه از بخش مولد ساخت وساز 
به دلیل تصمیمات غیر کارشناسی

راه و شهرسازی

یک کارشناس اقتصاد مســکن با بیان اینکه بازار 
سرمایه همانند مسکن تابع رکود نیست و بر اساس 
شرایط تجارت و سرمایه گذاری، بالا و پایین می شود 
گفت: بعید است پس از انتخابات ریاست جمهوری 
تغییر محسوسی در حوزه معاملات و قیمت مسکن 
رخ دهــد و افــت ۱ تا ۲ درصــد نرخها به معنای 
کاهش قیمت ملک نیست بلکه به معنای کاهش 
تقاضا اســت. عباس زینعلی در گفت و گو با ایسنا 
اظهار کرد: بازار مسکن به دلیل تاثیرپذیری از چند 
عامل وارد رکود شده است. تغییری در سیاستهای 
جهانی ایجاد شــده و همه در انتظار شرایط پس 
از این تغییر هســتند. علت دیگر، نزدیک شدن به 
انتخابات ریاست جمهوری کشور خودمان است. اما 
مساله اصلی که در واقع مهمترین عامل محسوب 
می شــود این است که سطح عمومی قیمتها طی 
سه سال گذشــته بالا رفته و درآمدها فقط کفاف 
مایحتاج ضروری را می دهد. بنابراین خرید کالاهای 

غیرضروری و عمده مثل مســکن موکول شده به 
زمانی که قدرت بیشــتری به وجود بیاید و شرایط 
باثبات تری شکل بگیرد.وی افزود: تجمیع سرمایه 
ها در بورس نیز که به یکباره اتفاق افتاد، مردم را تا 
حدودی از بازارهای سرمایه گذاری مثل مسکن دور 
کرد. هرچند بورس نیز بعدا دچار ریزش شد. اما تابع 
دورانهای رکود نیست و این تحلیل که بازار سرمایه 
هم مثل مسکن وارد رکود شده را قبول ندارم. بازار 
سرمایه بسته به شرایط تجارت و سرمایه گذاری، بالا 

و پایین می شود و با مسکن متفاوت است.

مسکن رکود دارد اما بورس ندارد

تردد مســافران از مرزهای زمینی و هوایی طی 
۹ ماهه ســال جاری نســبت به مدت مشــابه 
ســال قبل، با کاهش ۸۴.۵۷ درصدی در تردد 
مســافران ورودی و کاهش ۸۴.۳۳ درصدی در 
تردد مســافران خروجی روبرو شد. آرزو غنیون 
معاون آمار دفتر فنــاوری اطلاعات و ارتباطات 
گمرک ایران در گفتگو بــا خبرنگار مهر اظهار 
داشــت: کرونا نــه تنها یک بیماری اســت که 
به جان انســان ها افتاده و باعث قربانی شــدن 
انسان های بسیاری شده، بلکه ویروسی است که 

اقتصاد جهانی و صنایع مختلف را نیز زمین گیر 
کرده و باعث شــده تولید و تجارت کالا کاهش 
چشم گیری پیدا کند و صنایعی مثل گردشگری 
و حمل و نقل را نیز به مرز ورشکستگی بکشاند.

وی گفت: از آغاز ســال تا پایان آذر ماه به دلیل 
محدودیت های بســیار ناشــی از کرونا و توقف 
چندین ماهه مرزهــای زمینی، دریایی، ریلی و 
هوایی شــاهد کاهش چشم گیر تردد مسافر به 
کشــور یا بالعکس بودیم. به گونه ای که در این 
مدت ۲ میلیون و ۷۰۷ هزار و ۱۳۴ مســافر به 
کشور وارد شدند و یا به اصطلاح مسافر ورودی 
بودند. این تعداد مسافر ورودی شامل ۲ میلیون 
و ۳۸۸ هزار و ۱۶۹ نفر مســافر ورودی ایرانی و 
۳۱۸ هزار نفر و ۹۶۵ نفر مسافر ورودی خارجی 
بوده است.وی ادامه داد: در این مدت ۲ میلیون 
و ۶۱۹ هــزار و ۵۰۷ نفر نیز به عنوان مســافر 

خروجی از کشور تردد داشته اند. 

کاهش ۸۴ درصدی تردد مسافرت های خارجی
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تنها تولید کننده مالیات میدهد و فروشنده و خردیدار شفاف نیستند؛
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اخــبــار  

دبیرکل شــورای عالی آمــوزش و پــرورش گفت: در 
راســتای اجرای سند تحول بنیادین آموزش و پرورش، 
مجتمع های آموزشــی حیات طیبــه و بزرگ مقیاس 
می توانند به مدارس نمونه در سطح کشور تبدیل شوند 
و اجرای برنامه های آموزشــی و پرورشی در این مدارس 
امکان پذیــر اســت، دانش آموزان نیــز در این مدارس 
می توانند کارگروهی را یاد بگیرند و با مســئولیت های 
فردی و اجتماعی در کلاس درس و مدرسه آشنا شوند.

محمود امانی طهرانی در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به 

اینکه فضای فیزیکی به  عنــوان یکی از اجزای محیط 
یادگیری بر کیفیت آموزش و همچنین میزان یادگیری 
تاثیر بسزایی دارد و از عوامل مهم و مؤثر بر یادگیری و 
جزء جدایی  ناپذیر فرایند تدریس محسوب می شود، در 
باره ساخت مجتمع های آموزشی حیات طیبه و مدارس 
بزرگ مقیاس اظهار کرد: ســاخت مدارس در کشور به 
شکل قابل توجه ای رشد داشته است، سازمان نوسازی، 
توسعه و تجهیز مدارس کشور اکنون به سمت ساخت 
»مجتمع های آموزشی«، »مجتمع های حیات طیبه« 

و »مدارس بزرگ مقیاس« رفته اســت که مطابق سند 
تحول بنیادین آموزش و پرورش در حال انجام اســت.

وی افزود: از دو منظر می توانیم به فلســفه مجتمع های 
آموزشی حیات طیبه و بزرگ مقیاس نگاه کنیم، یکی 
مصوبه ۸۴۱ شورای عالی آموزش و پرورش است که در 
آن مجتمع آموزشی مورد توجه است و منظر دوم سند 
تحول بنیادین آموزش و پرورش است که به مسئله تعلیم 
و تربیت می پردازد، البته اینها مصوباتی هستند که از نظر 
مفهومی و محتوایی با هم سازگاری درونی دارند. دبیرکل 
شورای عالی آموزش و پرورش تصریح کرد: بحث اصلی 
این است ما برای اینکه به آثار و نتایج تربیتی مشخص 
برســیم، باید بین دوره های تحصیلی هماهنگی ایجاد 
کنیم، یعنی اگر فعالیتی از نقطه ای شروع می شود باید تا 
نقطه  به نتیجه رسیدن مورد توجه قرار بگیرد. در چنین 
مجتمع های آموزشی با مدیریت یکپارچه این امکان ایجاد 
می شود که یک برنامه ریزی برای رشد و آموزش مستمر، 
موثر و پایدار برای دانش آموزان در طول دوران تحصیل، از 
دوره پیش دبستان تا پایان دوره متوسطه دوم انجام شود.

امانی ادامه داد: این امکان ابعاد مختلفی را در بر می گیرد، 
مثلا اگر مدرسه بخواهد دست به طراحی  برنامه های ویژه 
مدرسه )طرح بوم( بزند، می تواند برنامه های ویژه خود را 
۱۲ ســاله طراحی کند و یک روندی را به وجود بیاورد 
که به برندسازی منجر شود. یعنی بگویند این مدرسه ای 
است که افزون بر برنامه های درسی عمومی، دانش آموزان 
را در این زمینه های خاص به توانمندی هایی می رساند، 
پس یک جنبه بسیار جدی این کار  مدیریت برنامه ریزی 
یکپارچه است.وی با بیان اینکه در مجتمع های آموزشی 
بزرگ مقیاس امکانات بهتری مهیاســت گفت: اصولا 
مدارســی که از مقیــاس بزرگ برخوردارنــد امکانات، 
فرصت ها و توانمندی هایی پیــدا می کنند که مدارس 
کوچک به ندرت به این امکانات دسترســی پیدا دارند 
و این امکانــات کمک می کنند که مدیر مدرســه در 
باب برنامه ریزی، سازماندهی، اجرا و ارزشیابی، عملکرد 
بهتری داشته باشد. فرض کنید چنین مدارسی دارای 
یک سالن با سن مناســب هستند، خوب این سالن به 
اجــرای برنامه های فرهنگی و هنــری کمک می کند. 
دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش افزود: همچنین 
می توانند از این سالن برای آموزش خانواده ها یا میزبانی از 
جامعه محلی استفاده کنند، وقتی جامعه محلی به کمک 

مدرسه می آید به رشد خودش و مدرسه کمک می کند. 
این دو جنبه برنامه ریزی صفر تا ۱۲ و امکانات جدید و 
مقیاس بزرگ کمک می کنند این مدارس ویژه و برجسته 
شــوند. از چه جهت ویژه شوند، ما می گویم در راستای 
اجرای ســند تحول بنیادین آمــوزش و پرورش، یعنی 
این مدارس می توانند به مدارس نمونه در سطح کشور 
تبدیل شوند و اگر کسی می خواهد بررسی کند که سند 
تحول بنیادین آموزش و پرورش چه دانش آموزانی تحویل 
جامعه می دهد، چه برنامه ها و چه الگوهای مدیریتی اجرا 
می شــود، می تواند به سرغ این مدارس برود. از نگاه من 
بــه مدیریت این مدارس باید به طور ویژه نگریســت و 
افرادی توانمند به مدیریت این مدارس گمارده شوند که 
به جایگاه خود واقف باشــند و آن را باور داشته باشند و  
اختیارات خود را بشناسند، مدیران این مدارس باید در 
حد معاون مدیرکل آموزش و پرورش استان باشد. وی با 
تاکید بر اینکه باید به مدیران مجمتع های آموزشی حیات 
طیبه و بزرگ مقیاس اختیارات تفویض کرد و در مقابل 
از آنها مسئولیت خواست اظهار کرد: باید شبکه ارتباطی 
بین مدیران این نوع مدارس در کشور ایجاد شود تا ضمن 
اطلاع از برنامه های یکدیگر، هم افزایی داشته باشند، در 
طول سال چند جلسه حضوری یا آنلاین برگزار کنند تا 
یک جامعه پویا و زنده ایجاد شود، نه اینکه شاهد باشیم 
امروز مدرســه ای بزرگ مقیاس، با معماری زیبا و همه 
امکانات ساخته و تحویل آموزش و پرورش می شود، اما 
مدتی بعد مدیری می آید که از فلسفه ساخت این مدارس 
آگاه نیست و شروع به ایجاد سیم خاردار بین این بخش ها 
و جدا کردن آنها می کند و این مدارس از فلسفه وجودی 
دور می شــود.   امانی  درباره »حیات طیبه« که در سند 
تحول بنیادین آموزش و پرورش بر آن تاکید شده اینگونه 
توضیح داد: حیات طیبه یک آرمان است، این آرمان وقتی 
که به کف مدارس می آید باید تبدیل شود به اهدافی که 
نزدیک شدن به آنها، آن آرمان را محقق می کند. حیات 
طیبه آرمانی است که همه انبیاء الهی برای آن مبعوث 
شدند، همه مربیان بزرگ، پدران و مادران، علما، مصلحان 
اجتماعی آمده اند کمک کنند به اینکه انسان یک زندگی 
در چارچوب های اخلاقی، عملــی، اجتماعی و علمی، 
اقتصادی داشته باشد که با چارچوب آموزش و پرورش 
معیار اسلامی و الهی که در همه ادیان الهی متجلی است، 

خود را تطبیق دهد. 

رییس ســازمان محیط زیســت ضمن اشاره به اینکه 
هوای ســالم جزو حقوق شــهروندی اســت، گفت: 
مسائل سیاســت های خارجی اثرات خود را در هوای 
پاک نشان می دهد. به گزارش ایسنا، عیسی کلانتری 
در مراســم رونمایی از برنامه جامع اقدام ملی کاهش 
آلودگی هوای کلانشــهرها با اشــاره به اینکه در شهر 
تهران تاکنون حدود یک سوم روزهای سال هوا آلوده 
بوده اســت، اظهار کرد: خوشــبختانه با توجه دولت 
به موضوع گرد و غبار، آلایندگی ناشــی از این ذرات 
نســبت به گذشته کمتر شده اســت و حتی می توان 
گفت که امســال هیچ روز آلوده ای در کشور به دلیل 
گرد و غبار با منشــا داخلی نداشتیم این درحالیست 
که گرد و غبار با منشــا خارجی همچنان در کشــور 
پابرجا است. رییس سازمان محیط زیست اضافه کرد: 
هوای تهران در ۱۰۷ روز از ســال جــاری آلوده بوده 
اســت. وی با بیان اینکه دانشگاه های کشور پتانسیل 
فراوانی دارند که می تواند مشکل گشای مسائل کشور 
باشد، تصریح کرد: هوای ســالم، آب سالم و... بخشی 
از حقوق شــهروندی مردم است که برای تامین آن ها 
می توان از دانشگاه های کشور کمک گرفت. برای مثال 
ما پروژه احیای دریاچه ارومیه را با کمک دانشــگاه ها 
تدوین کردیم. هرچند که تعدادی از دانشــگاه ها نیز 
منطق جمــع را نمی پذیرفتند.کلانتــری ادامه داد: با 
این حال دولت مصمم به احیای دریاچه ارومیه شــد 
و تا پایان امسال نیز عملیات سخت افزاری دریاچه به 
اتمام می رسید و دریاچه احیا خواهد شد.رییس سازمان 
حفاظت محیط زیست در بخش دیگری از صحبت های 
خود با اشــاره به تاثیر تحریم ها بر آلودگی هوا گفت: 
مسئولان گاهی می گویند که تحریم ها نقشی روی هوا 
ندارد اما به هر حال تحریم ها  ســبب شــد که نتوانیم 
خودروهای فرســوده را جایگزین کنیم. درحال حاضر 
دو سوم از علت آلودگی هوا به موتورهای گازوییل سوز 
و صنایعی برمی گردد که از مازوت اســتفاده می کنند. 
به گفته کلانتری بخش عمده ای از مشکلات در حوزه 

هوای پاک به موضوعات ارزی ارتباط دارد و مســائل 
سیاست های خارجی اثرات خود را در هوای پاک نشان 
می دهد. معاون رییس جمهوری در ادامه با اشــاره به 
همکاری دانشگاه ها با سازمان محیط زیست در تهیه 
برنامه اقدام ملی کاهش آلودگی هوای کلانشــهرهای 
کشور اظهار کرد: دانشگاه ها نشان دادند که می توانند 
برنامه ریزی درســتی داشته باشند و اگر در اجرا موفق 
نبودیم تقصیر برنامه ریزی ها نیســت.کلانتری افزود: 
آلودگی هوای کلانشــهرها بیشتر توسط انسان ایجاد 
می شود. برای مثال تولید برق آلودگی دارد و باتوجه به 
فناوری های امروز نمی توان گفت که برق تولید نشود. 
بــه هرحال تحریم ها در اینگونه موضوعات نقش دارد. 
قرار بود که دولت ســالانه ۷۰ هزار کامیون جایگزین 
کامیون های فرســوده و ۶۰۰۰ اتوبــوس را جایگزین 
کند امــا به دلیل محدودیت منابع ارزی نشــد.وی با 
بیان اینکــه کیفیت بنزین و گازوییل وســایل نقلیه 
تقریبا مطابق با استانداردها است، تصریح کرد: سوخت 
نیروگاه ها اما فرق دارد. تحریم ها ســبب شد که دولت 
نتواند بــه برنامه های خود در برخــی بخش ها عمل 
کند و برنامه های نوســازی هم در بخش خودرویی و 
هم در بخش صنعت عقب افتــاد. کلانتری ادامه داد: 
تحریم ها شدت تخریب محیط زیست را بالا برد. رییس 
سازمان حفاظت محیط زیست در ادامه گفت: بخشی 
از پول های ما در ترکیه، کره جنوبی و هند بلوکه شده 
اســت. حدود سه میلیون موتورســیکلت کاربراتوری 
فرسوده در شهر تهران داریم که چندین برابر خودروی 
بنزینی آلودگی تولید می کند. ما اگر بخواهیم خودروی 
داخلی غیر آلاینده تولید کنیم حدود ۱۵ تا ۲۰ سال 
زمان خواهد برد. معاون رییس جمهــوری ادامه داد: 
درحال حاضــر ۴۰۰ هزار کامیون بایــد از رده خارج 
شوند که متاسفانه به شهرها سرازیر شده اند. از ۶۵۰۰ 
اتوبوس تهران حدود ۴۰۰۰ اتوبوس اسقاطی هستند 
و عمر آن ها بالای ۳۰ ســال اســت. تازمانی که برای 
هوای پاک سرمایه گذاری نشود، هوای ناپاک خواهیم 

داشــت. وی در بخش دیگــری از صحبت های خود 
بــا بیان اینکه ما هنوز فکر می کنیــم که باید از تمام 
منابع خود اســتفاده کنیم، گفت: برای مثال در حوزه 
آب اینگونه فکر می کنیــم. وزارت نیرو هم این اعتقاد 
را دارد. ما حدود ۹۰ میلیون مترمکعب آب تجدیدپذیر 
داریم که اگر مصرف بی رویه ادامه داشــته باشد تا ۱۰ 
سال دیگر ریشه محیط زیست را خواهد کند. رییس 
سازمان حفاظت محیط زیست با انتقاد از بخشی نگری 
در حوزه آب در کشور گفت: برای مثال قانون موظف 
کرده است که بخش کشاورزی خودکفا شود. جایگاه 
محیط زیست اینجا کجاست؟ آب باید پایدار بماند. ما 
باید ۴۰ درصد از منابع آبی تجدیدپذیر استفاده کنیم 
درحالی که این رقم درحال حاضر ۱۰۰ درصد اســت. 

آب نفوذی به ســفره های آب زیرزمینی ما سالانه ۲۵ 
میلیارد متر مکعب اســت این درحالیست که ما بیش 
از ۵۰ میلیــارد مترمکعب از آن بهره برداری می کنیم.

وی با اشــاره به اینکه معضل هــوا در آب و خاک نیز 
وجود دارد، تصریح کرد: این مسائل نه امنیتی است و نه 
سیاسی. کشور باید پایدار بماند. گاهی ما از تکنولوژی 
برای تخریب طبیعت استفاده می کنیم. به هرحال تاکید 
ما این است که موضوعات امنیتی و سیاسی را از مسائل 
محیط زیســتی جدا کنیم. کلانتری در پایان با بیان 
اینکه چهار سال است که تقریبا از همه امکانات داخلی 
برای جفت گیری یوزپلنگ ها استفاده کرده ایم اما موفق 
نبودیم، اظهار کرد: تحقیقات ما در زمینه حفظ حیات 

وحش و حفظ منابع ژنتیکی آن ها کم است.

نوسازی مدارس به سمت ساخت 
 مدارس بزرگ مقیاس 

رفته است

کلانتری: موضوعات محیط زیستی را امنیتی و سیاسی نکنیم

حناچی: حل مشکل آلودگی هواو 
ترافیک تهران حاکمیتی است

شــهردار تهران اعلام کرد که حل مشکل آلودگی هوا و ترافیک در 
تهران یک موضوع حاکمیتی است و شهرداری به تنهایی نمی تواند 
بار این حجم زیاد را به دوش بکشد. به گزارش ایسنا، پیروز حناچی 
صبح دیروز در مراســم تجلیل از سفیران هوای پاک با بیان این که 
ترافیک و به تبع آن آلودگی هوا جزو مشکلات همه کلانشهرها است، 
گفت: به تناسب جمعیت، کلانشهرها این مشکلات را تجربه می کند 
اما این بدین معنا نیست که مشکل لاینحل است. وی با بیان این که 
معمولا در چنین شرایطی فعالیتها و اقدامات مثبت را فراموش می 
کنیم، گفت: اگر نمودار دو دهه شهر تهران را نگاه کنیم می بینیم 
که آلاینده ها روند کاهشی داشته است، اما میزان کاهش و سرعت  
آلاینده ها به گونه ای است که می تواند تمام زحمات را به باد بدهد.

وی با بیان این که یکی از  نعمتهای کشور ما نفت است اما از سوی 
دیگر یکی از ویژگی های نفت ما داشتن گوگرد بالا است، گفت: البته 
در شــهر تهران گازوئیلی که از این فرآورده نفتی استفاده می شود 
گوگرد اســتانداردی دارد و مسئولین به درستی می گویند که در 
تهران مازوت سوزانده نمی شود، اما دقت داشته باشید که آلودگی از 
مرز تقسیمات کشوری تبعیت نمی کند و اگر در قزوین و آب یک 
گازوئیل پر گوگرد سوازنده می شود، تاثیرش به تهران هم می رسد.

وی با اشــاره به قانون هوای پاک و نقش ۱۸ دستگاه در اجرای این 
قانون، اظهار کرد: اتفاقا در این قانون کمترین نقش به شهرداریها داده 
شده است که تنها نقش توسعه حمل و نقل عمومی را برعهده دارند و 
ما در شهرداری تهران نیز ۷۰ درصد بودجه آزاد خود را به این مسئله 
اختصاص دادیم. اما باید بگویم که حل مشکل آلودگی هوا و ترافیک 
در شــهری به مانند تهران یک مسئله حاکمیتی است و شهرداری 
نمی تواند به تنهایی بار این حجم سنگین را به دوش بکشد. شهردار 
تهران در ادامه با اشاره به سخت گیرانه تر شدن شاخصهای سنجش  
آلودگی هوا در تهران تصریح  کرد: به طور طبیعی در آذر و دی شاهد 
وارونگی هوا در تهران هســتیم و این خصیصه هوای تهران است و 
حتی در سابقه تاریخی نیز آمده که هوای زمستان تهران مه داشته 
و حالا مه و آلودگی با هم وجود دارد. وی با بیان این که اثبات شده 
که افزایش کرونا با آلودگی هوا ارتباط دارد گفت: امسال به روشهای 
مختلف عکسهای ماهواره ای تهران را با سال گذشته بررسی کردیم 
و تفاوت معناداری را به خصوص در نزدیکی کانون های آلایندگی 
که نزدیک به صنایع بزرگ بودند مشاهده کردیم که یا مازوت و یا 
گوگرد بی کیفیت می ســوزاندند و عکسهای ماهواره ای نشان می 
دهد وضعیت امسال حادتر شده است که البته شاید شرایط تحریم 
بی تاثیر نبوده است.وی با بیان این که البته دقت داشته باشید که 
۶۰ درصد علت آلودگی هوای تهران منابع متحرک هستند و هیچ 
راهی جز کنترل آلاینده ها نیست گفت:  کاهش مصرف سوختهای 
فسیلی راهبرد اصلی ما است که البته نباید  اجرای همه راه حل ها را 
به گردن دولت انداخت و باید روش و شیوه زندگی را تغییر داد. وی با 
اشاره به افزایش مشکلاتی همچون فشار خون ، دیابت، چاقی و غیره 
در بین شهروندان با قرائت یک بیت شعر گفت: کَس نخارد پشت من 
جز ناخن انگشت من و خودمان باید اراده کنیم و بسیاری از مشکلات 
را حل کنیم. وی با اشاره به لزوم مدیریت یکپارچه شهری گفت: این 
روزها نیازمند این موضوع هستیم و باید همه دستگاه ها در یک شهر 
هم جهت حرکت کنند و نباید هر دستگاهی به روش خود عمل کند. 
البته دقت داشته باشید مردم تاثیرگذاری تصمیمات را می خواهند 
اما باید از  دستگاهی توقع داشته باشیم که مسئولیت و اختیار داشته 
باشد.وی با  اشاره به نقش سمنها و رسانه ها در ایجاد مطالبه گری 
اجتماعی خاطر نشــان کرد: تقاضا و درخواستها در حوزه های غیر 
دولتی سبب فشار بر تصمیم گیران شد و آنها را به سر خط آورد که 
در این زمینه سمن ها و نهادهای غیر دولتی بسیار تاثیرگذار هستند.

وجود ۱.۵ میلیون بیکار و شبه 
بیکار نیازمند در کشور

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد با اعلام اینکه ۱.۵ میلیون 
نفر نیازمند بیکار و شبهه بیکار در کشور وجود دارد، گفت: پیشنهاد 
کمیته امداد برای سال ۱۴۰۰ در حوزه اشتغال محرومان، ایجاد ۳۰۰ 
هزار فرصت شغلی جدید است که نیازمند ۱۰ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات قرض الحسنه خواهد بود، اما دولت در لایحه بودجه ۶۱۰۰ 
میلیارد تومان در نظر گرفته اســت؛ این درحالیست که هزینه های 
ایجاد کسب و کار افزایش یافته و از سوی دیگر ما به دنبال ایجاد تعداد 
بیشتری فرصت شغلی هستیم. حجت الله عبدالملکی در گفت وگو با 
ایسنا، با بیان اینکه کمیته امداد براساس اساسنامه ای که رهبر معظم 
انقلاب در سال ۱۳۹۴ ابلاغ کردند، به نوعی مسئولیت فقرا را بر عهده 
دارد و باید به این موضوع رسیدگی کند، گفت: براساس برآوردها ۱.۵ 
میلیون نفر نیازمند بیکار و شبهه بیکار در کشور وجود دارد. در واقع 
از میان ۴.۵ میلیون نفر جمعیت بیکار و شبهه بیکار در کشور، ۱.۵ 
میلیون نفر آنها نیازمند هستند که باید برای آنها ایجاد اشتغال صورت 
گیرد. بنابر اعلام عبدالملکی، از میان این ۱.۵ میلیون نفر جمعیت 
بیکار نیازمند در کشــور، ۹۵۰ هزار نفر تحت حمایت کمیته امداد 
هستند و ۵۵۰ هزار نفر از آنها نیز نیازمندانی هستند که تحت حمایت 
نیستند، اما حوزه مددکاری امداد آنها را نیازمند تشخیص می دهد و 
می بایست در قالب مددجویان تک خدمتی تحت برنامه توانمندسازی 
قرار گیرند. معاون اشــتغال و خودکفایی کمیته امداد با بیان اینکه 
آمار بیکاران نیازمند کشور رقم قابل ملاحظه ای است، تصریح کرد: 
سال ۱۳۹۹ برای ایجاد ۲۰۰ هزار فرضت شغلی برنامه ریزی شد که 
تاکنون ۷۵ درصد از آن محقق شده )یعنی ۱۵۰ هزار شغل مستقیم و 
مستقر( و امید است که تا پایان سال بتوانیم ۱۰۰ درصد هدف گذاری 
را محقق کنیم. وی ادامه داد: برای ســال ۱۴۰۰ نیز منوط بر اینکه 
دولت درخواست های کمیته امداد را در لایحه بودجه رعایت کند و 
منابع در اختیار قرار گیرد، ایجاد ۳۰۰ هزار فرصت شغلی را در برنامه 
خود داریم. این موضوع به این وابسته است که دولت عزم این را داشته 
باشد تا این اتفاق رخ دهد البته این را هم باید مدنظر داشت که این 
درخواست ما برای دولت بار مالی ندارد. عبدالملکی با اشاره به ردیف 
بودجه کمیته امداد برای حوزه کسب و کار محرومان در سال ۱۴۰۰ 
نیز افزود: میزان ردیف بودجه کمیته امداد برای حوزه کســب و کار 
نسبت به سال گذشته افزایش یافته است اما این رقم نمی تواند کفاف 
هزینه ها را دهد. به لحاظ تسهیلات قرض الحسنه در بند ب تبصره 
۱۶ بودجه سال ۱۳۹۹، ۴۹۰۰ میلیارد تومان برای اشتغال محرومان 
در اختیار کمیته امداد قرار گرفته بود. معاون اشتغال و خودکفایی 
کمیته امداد گفت: برای ســال ۱۴۰۰ نیز پیشنهاد کمیته امداد در 
حوزه اشــتغال محرومان ۱۰ هزار میلیارد تومان است، اما دولت در 
لایحه ۶۱۰۰ میلیارد تومان در نظر گرفته است؛ این درحالیست که 
هزینه های ایجاد کسب و کار افزایش یافته و از سوی دیگر به دنبال 
ایجاد تعداد بیشتری فرصت شغلی هستیم، لذا حداقل به ۱۰ هزار 
میلیارد تومان بودجه نیازمندیم که در صورت تحقق آن می توانیم 

۳۰۰ هزار فرصت شغلی را ایجاد کنیم. 

جامعه

عضو کمیسیون شهرسازی شــورای اسلامی شهر 
تهران از عدم ابزار مناسب شهرداری برای پیشگیری 
از بروز خطر و حوادث انتقاد کرد.به گزارش خبرنگار 
مهر، علی اعطا صبح دیروز به مناســبت ســالگرد 
پلاسکو در نطق پیش از دستور خود در جلسه شورای 
شهر تهران گفت: زمستان سال گذشته، به یکی از 
ســاختمان های عمومی ناایمن و پرخطر که در آن، 
افراد زیادی کسب و کاری داشتند، رفته بودم. نگران 
بودند مبادا با شروع فرآیند ایمن سازی، کسب و کار و 
فعالیت آنها مختل شود. ضمن گفتگو با برخی از آنها، 
گفتم حتماً تداوم فعالیت اقتصادی شما مهم است. 
اما جان شما و جان دیگر شهروندان اهمیت بیشتری 
دارد. این ســاختمان در برابر حریق و در برابر زلزله 
ناایمن است. گفتند انشاءا اتفاقی نمی افتد. گفتم نکند 
فردا حادثه ناگواری اینجا اتفاق بیفتد و همین کسب و 
کار روزانه هم دیگر نباشد؟ گفتند؛ فردا هم خدا بزرگ 
است. و البته، حق داشــتند. جان مردم مهم است. 

روزی مردم هم مهم اســت.وی با بیان اینکه حوالی 
ســاعت ۱۱.۳۰ دقیقه صبح پنجشنبه ۳۰ ام دیماه 
۱۳۹۵، زبانه های آتش، شهر و مردمانش را سوگوار 
کرد، گفت: وقتی پلاسکو فرو می ریخت، تنها آجر و 
سنگ و آهن و شیشه نبود که به پایین پرتاب می شد؛ 
رویاهای بسیاری فرو ریخت. جان های بسیاری نابود 
شد. شهر سوگوار شد و سه سال و نیم پس از حادثه 
تلخ پلاسکو در چهارراه استامبول، حادثه آتش سوزی 
و انفجار کلینیک سینا در شمیران به کشته شدن 
۱۹ نفر و مصدومیت ۱۴ نفر از شهروندان منجر شد.

شهرداری ابزار کافی برای پیشگیری از خطر ندارد

رئیس شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه این 
همه شعار و بی عملی و مصوبات بدون اجرا کافی است، 
گفت: به نظر می رسد مصوبات را برای گول زدن مردم 
تصویب کرده ایم. به گزارش خبرنگار مهر، محســن 
هاشــمی صبح دیروز گفت: بعضاً شاهد هستیم که 
حمل و نقل خصوصی برای تهران مشکلات زیادی 
را ایجاد کرده است. البته موارد دیگری هم هست اما 
در طول سال های اخیر به حمل و نقل عمومی کم تر 
بها داده شده و بیشتر بر روی حمل و نقل خصوصی 
تمرکز شده است.رئیس شورای شهر تهران افزود: باید 

با استفاده از سمن ها و مردم و با استفاده از شکایت به 
قوه قضاییه به دلیل عدم پرداخت بدهی های حمل و 
نقل عمومی از سوی دولت، بسیار جدی عمل کنیم.

وی تاکید کرد: این همه شعار و بی عملی و مصوبات 
بدون اجرا کافی اســت و مردم را کلافه کرده است. 
ما مصوبات خوبی در دولت و مجلس داریم اما همه 
این مــوارد را گویی برای گــول زدن مردم تصویب 
کرده ایم و به شدت دنبال اجرا نشدن آنها هستیم و 
هیچ اراده ای برای اجرای این موارد وجود ندارد.رئیس 
شورای شــهر تهران افزود: بر اساس قانون، در قانون 
هدفمندی یارانه ها بایــد ۱۰ درصد به حمل و نقل 
عمومی اختصاص یابد اما نه سازمان برنامه و بودجه 
نه مجلس و نه دولت هیچکدام آن را اجرا نمی کنند 
و یک ریال هم پرداخت نکردند. بر اساس یکی دیگر 
از قوانین نیز دولت باید سالانه ۴ هزار میلیارد تومان از 
اعتبار تخصیص یافته خود را به حمل و نقل عمومی 

اعطا می کرده که هیچ سالی پرداخت نشده است. 

این همه شعار، بی عملی و مصوبات بدون اجرا ملت را کلافه کرده 
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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